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	 Хөрөнгө	Oруулагч	Yндэстэн	-	2023	Чуулганы	хөтөлбөр

ӨДӨР	1
09:00 Бүртгэл
10:00 Нээлтийн	үйл	ажиллагаа
10:15 Илтгэл:	Хөрөнгө	Оруулагч	Үндэстэн
10:30 Илтгэл:	Монгол	Улсын	эдийн	засгийн	нөхцөл	байдал	ба	Ирээдүй
10:45 Хэлэлцүүлэг:	Эдийн	засгийн	өсөлтийн	боломжийг	хэрхэн	оновчтой	ашиглах	вэ?
12:00 Илтгэл:	Хөрөнгийн	зах	зээлийн	хөгжил,	чиг	хандлага
12:15 Хэлэлцүүлэг:	Хөрөнгийн	зах	зээл	ба	түүний	чиг	хандлага
13:00 Арга	хэмжээтэй	танилцах	цаг
14:00 Шинэ	бүтээгдэхүүний	танилцуулга
14:20 Илтгэл:	Эхлэл,	Төгсгөл,	Үргэлжлэл	бүхэнд	Хамтдаа
14:40 Fireside	chat:	Даатгалын	салбарт	таны	мэдэхгүй	боломж
15:00 Илтгэл:	Ухаалаг	Хөрөнгө	Оруулагч
15:10 Fireside	chat:	Үе	дамжих	хөрөнгө	буюу	өв	залгамжлал
15:25 Хэлэлцүүлэг:	Үл	хөдлөх	болон	санхүүгийн	бус	хэрэгсэлд	амжилттай	хөрөнгө	оруулах	нь
16:00 Ард	Санхүүгийн	Нэгдэл	ХК-ийн	Хувьцаа	Эзэмшигчдийн	Хурал
18:00 Эхний	өдрийн	хаалт

ӨДӨР-2
9:00 Бүртгэл
10:00 Илтгэл:	Монголын	дижитал	ирээдүй:	E-Business	&	E-Mongolia,
10:15 Хэлэлцүүлэг:	Цахим	шилжилт	хүн	бүрт
11:15 Шинэ	бүтээгдэхүүний	танилцуулга
11:30 Танилцуулга:	Цахим	худалдааны	цоо	шинэ	платформ
11:45 Илтгэл:	Крипто	зах	зээлийн	мэдээллийн	хүртээмжтэй	байдал
12:00 Хэлэлцүүлэг:	Виртуал	хөрөнгийн	үйлчилгээ	үзүүлэгч	ба	хууль,	эрх	зүйн	орчин
13:00 Арга	хэмжээтэй	танилцах	цаг
14:00 Fireside	chat.	Чэйрмэн	&	Аппрентис	ялагчид
14:30 Илтгэл:	CHATGPT	болон	хиймэл	оюун	амьдралыг	өөрчлөх	үү,	хэн	ажилтай	үлдэх	вэ?
14.45 Илтгэл.	Метаверс	шилжилт:	Метаверсын	өнөөгийн	нөлөө,	бололцоо
15:05 Fireside	chat.	DeFi	гэж	юу	вэ?	АрдМааний	-	Илүү	технологи,	шинэ	тоглогч
15:15 Илтгэл:	Блокчэйн	үнэхээр	өөрчлөлт	авчирч	чадах	уу?
15:30 Илтгэл:	АрдКойн:	Өнгөрсөн,	Одоо,	Ирээдүй
15:45 AMA:	АрдКойн
16:00 Хаалтын	үйл	ажиллагаа
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Эрхэм	хүндэт	Ардын	хувьцаа	эзэмшигч	танаа!
2022	 он	 дэлхий	 нийтийн	 хувьд	 гэнэтийн	

маш	 хүнд	 цохилтуудыг	 авчирсан	 жил	 болж	
өндөрлөлөө.	Оросууд	ахан	дүүсийн	харилцаатай	
хөрш	 улс	 руугаа	 дайран	 довтолж,	 цэрэг	 дайны	
ажиллагаа	 явуулснаас	 улбаалан	 КОВИД-19-ийн	
дараах	 өсөлтийн	 найдлага	 тээж	 байсан	 олон	
улсын	 нөхцөл	 байдал	 хүндэрч,	 барууны	 улсууд	
урд	 хожид	 байгаагүй	 цогц	 хориг	 арга	 хэмжээг	
ОХУ-ын	эсрэг	авсан	нь	олон	улсын	нийлүүлэлтийн	
хэлхээг	түйвээж,	бараа,	бүтээгдэхүүний	хомсдлын	
эрсдэл	болон	инфляцыг	гаарууллаа.	Энэ	нь	БНХАУ-
ын	Тэг	КОВИД	бодлоготой	хоршиж,	дэлхий	нийт	
эдийн	 засгийн	 гүн	 хямралын	 ирмэг	 дээр	 ирэв.	
Өндөр	 инфляцыг	 хазаарлахын	 тулд	 Төв	 банкууд	
мөнгөний	бодлогоо	чангалсан	нь	эдийн	засгийн	
өсөлтөд	 шууд	 нөлөөлж,	 хөрөнгийн	 зах	 зээл	
уналтад	орж,	улс	төр	үймж,	нийгмийн	сэтгэлзүйд	
муугаар	нөлөөлж,	ирээдүйг	бүрхэг	болгож	орхив.	
Үүний	хажуугаар	бидний	крипто	өвөл	гэж	нэрлэж	
заншсан	биткойны	ханшийн	уналт	үргэлжилсээр,	
оны	 IV	 улиралд	 хамгийн	доод	цэгтээ	 хүрэв.	 Энэ	
нь	 бусад	 алткойны	 хувьд	 бүр	 ч	 хүндээр	 туссан	
бөгөөд	 2021	 оны	 дундаас	 эхлээд	 энэ	 салбарын	
хувьд	шил	шилээ	дарсан	муу	мэдээнд	дарлагдаж,	
байдал	 даамжирсаар	 Луна	 гэх	 алгоритм	 дээр	
тулгуурласан	 стэйблкойны	 дампуурал,	 хамгийн	
алдартай	 Celsius	 гэх	 крипто	 зээлийн	 компанийн	
мөхөл,	FTX	гэх	хамгийн	том	биржүүдийн	сүйрлээр	
үргэлжилсэн	юм.	Энэ	бүх	үйл	явдал	зохицуулалтын	
орчныг	 улам	 бүр	 тодорхойгүй	 бүрхэг	 болгосон	
бөгөөд	 Төв	 банк	 болон	 зохицуулагчдын	 зүгээс	
мөн	 тодорхойгүй	 олон	 мэдэгдэл,	 алхам	 хийж	
ирсэн	 нь	 байдлыг	 улам	 даамжруулсаар	 байгаа	
юм.	 Гэсэн	 хэдий	 ч	 биткойны	 ханш	 он	 гарсаар	
сэргэж	 ирсэн	 бөгөөд	 эдийн	 засгийн	 хувьд	 ч	
дэлхий	нийт	шинэ	бодит	байдалд	дасан	зохицож	
байгаа	шинж	тэмдэг	илэрч,	инфляц	тогтворжиж,	
сэргэлтийн	хүлээлтийг	бий	болов.

Нэгдлийн	дотоод	нөхцөл	байдал	болон	орчны	
төлөв,	 хандлагад	 хийсэн	 дүн	 шинжилгээний	 үр	
дүнд	бид	ТУЗ-дөө	оны	дундуур	бүтцийн	өөрчлөлт	
хийх	тухай	танилцуулж,	батлуулан	Ард	Санхүүгийн	

Мэндчилгээ

Нэгдлийн	үндсэн	хөрөнгө	оруулалтуудаа	үндсэн	7	
хэсэгт	хувааж,	санхүүгийн	3	кластерыг	онцгойлон	
тусгаарлав.	 Үүнд,	 банкны,	 даатгалын	 болон	
хөрөнгө	 оруулалтын	 банкны	 гэх	 кластер	 орно.	

Гүйцэтгэх удирдлагын илгээлт
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Харин	 өдөр	 тутмын	 үйл	 ажиллагаанд	 нь	 шууд	
оролцохгүй,	 цаашид	 оруулсан	 хувь	 хэмжээгээ	
бууруулаад	 явах	 боломжтой	 компаниудыг	 бид	
КриптоҮндэстэн	ХК,	ТэнГэрЛиг	Медиа	Нэгдэл	ХК,	
МОСТ	 Финтек	 Групп,	 Грэйп	 Сити	 Монгол	 Групп	
зэрэг	 нэгдэл	 компаниудад	 хувааж,	 хуваарилав.	
Монгол	 Шуудан	 ХК	 болон	 Улаанбаатар	 Үнэт	
Цаасны	Бирж	(UBX)	тусдаа	үлдсэн	бөгөөд	эдгээрт	
хийсэн	 бидний	 хөрөнгө	 оруулалт	 стратегийн	
шинж	 чанартай	 ч	 урт	 хугацаанд	 бид	 мөн	 л	
оруулсан	 хувь	 хэмжээгээ	 бууруулах	 ёстой	 гэж	
тогтсон	юм.

2022	оны	эхнээс	бидний	хамтран	байгуулсан		
ТэнГэр	ТВ	бүрэн	хэмжээнд	ажиллаж	эхэлсэн	бол	
UBX	 дээр	 анхны	 IPO	 хийгдэхэд	 бэлэн	 болоод	
байна.	 DAX-ыг	 хааж,	 амжилттайгаар	 хөрвүүлэн	
IDAX	 виртуал	 хөрөнгийн	 үйлчилгээ	 үзүүлэгчийн	
зөвшөөрлөө	 Санхүүгийн	 Зохицуулах	 Хорооноос	
авав.	 Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстэн	 нэртэй	
Монголын	 анхны	 нээлттэй	 хамтын	 сан	 Ард	
Менежментийн	 дор	 зөвшөөрлөө	 авч,	 гарааны	
хөрөнгөө	 босгон	 ажиллаж	 эхэллээ.	 2021	 онд	
туршилтын	 журмаар	 эхлүүлсэн	 нийлүүлэлтийн	
гинжин	хэлхээний	санхүүжилтын	GOOD	платформ	
ажиллаж	эхэлсэн	бөгөөд	бид	энэ	төслийн	хүрээнд	
Гацууртын	 бондыг	 эргэн	 төлүүлэн	 Майндтек	
компанийн	 үйлдвэрлэдэг	 хүнсний	 тос	 болон	
малын	тэжээлийг	хэрэглэгчдэд	хүргэж	эхлэв.

Виртуал	 хөрөнгийн	 үйлчилгээ	 үзүүлэгчийн	
зөвшөөрөл	авах	болсон	IDAX	биржид	бид	нэмэлт	
2	 тэрбум	 төгрөгийн	 хөрөнгө	 оруулалтыг	 хийсэн	
бөгөөд	IDAX	Монголдоо	шинэлэг	олон	үйлчилгээг	
нэвтрүүлж,	амжилттай	явсаар	хамгийн	том	бирж	
болох	замдаа	шулуудан	оров.	

Оны	 сүүлчээр	 бид	 нийт	 200	 орчим	 мянган	
хүний	 дансанд	 идэвхгүй	 төлөвтэй	 болсон	
АрдКойныг	 буцаан	 авч,	 АрдКойн	 эзэмшигчдийн	
тоо	Ард	Апп	дээр	390	мянга	болов.	Ард	Апп	дээр	
бүртгэлтэй	нийт	1,300,000	хүн	байгаа	бөгөөд	ирэх	
он	жилүүдэд	 тэдгээрийг	 идэвхжүүлэх	 ажлыг	 бид	
төлөвлөн	гүйцэтгэхээр	шамдан	ажиллаж	байна.

Манай	компанийн	ТУЗ	тасралтгүй	ажилласаар	
байна.

Оны	 сүүлчээр	 Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдлийн	
зүгээс	 Монголын	 бүх	 насанд	 хүрээгүй	 иргэдэд	
хувьцаагаа	 үнэгүй	 эзэмшүүлэх	 аяныг	 Бид	 Илүү	
Байж	Чадна	уриан	дор	эхлүүлсэн	бөгөөд	нийт	45	
мянга	 орчим	 бяцхан	 үрс	 маань	 Ардын	 хувьцаа	
эзэмшигч	боллоо.

2023	 он	 гарсаар	 нөхцөл	 байдал	 эергээр	
эргэж	буй	дохио	илэрч	эхлэв.	Монгол	Улс	хэдий	
ганц	B	зэрэглэлтэй	ч	өөрийн	бондыг	олон	улсад	
амжилттай	арилжиж,	бондынхоо	өртөг	 зардлыг	
бууруулан	 гадаад	 өрийн	 удирдлагаа	 зохистой	
гүйцэтгэж,	 гадаад	 валютын	 нөөцөө	 нэмэгдүүлж	
эхлэв.	 2022	 оны	 эхний	 улиралд	 эдийн	 засаг	 7.2	
хувиар	өсөж,	инфляц	12	 хувьтай	 гарснаас	 гадна	
Монгол	төгрөг	чангарах	төлөвтэй	боллоо.	БНХАУ	
хилээ	нээж,	манай	экспорт	тогтвортой	нэмэгдэж	
эхэлсэн	 бөгөөд	 Оюу	 толгойн	 зэс,	 алтны	 уурхай	
бүрэн	 хэмжээний	 үйлдвэрлэл	 явуулж	 эхэлсэн	
нь	Монголын	 эдийн	 засгийн	 төлөв	байдлыг	 эрс	
сайжрууллаа.

Ард	Актив	хадгаламж	зээлийн	хоршоо	маань	
өргөжин	тэлсээр	Монголдоо	хоёрт	эрэмбэлэгдэж	
эхэллээ.	 Ирэх	 он	 жилүүдэд	 бид	 Ард	 Активын	
үйл	 ажиллагааг	 улам	 бүр	 өргөжүүлэн	 тэлж,	
манай	 нийт	 хувьцаа	 эзэмшигчид,	 харилцагчдыг	
гишүүнээр	 элсүүлэх,	 Монгол	 Улс	 даяар	 үйл	
ажиллагаа	явуулдаг	хамгийн	хүчирхэг	сүлжээтэй	
банкны	 бүтэц	 болгон	 ажиллуулахыг	 зорилгоо	
болгон	хөдөлж	эхлээд	байна.	

 

Бид Хөх Тэнгэр төсөл 
Найрамдал МЭЗФ-ыг ивээн тэтгэж, зохион 
байгуулахад нь оролцов.

Бид Илүү Байж Чадна! Хүчтэй, Хамтдаа! 

 
Гүнээ	хүндэтгэн	мэхийн	ёсолсон,
Таны	хувь	эзэмшдэг	Ардын	захирал
Хутагт овогтой ЧУЛУУНЫ ГАНХУЯГ
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Тоон үзүүлэлт

1.3 сая
Харилцагч:

100,000

Хувьцаа	
эзэмшигч:	

45

Хөрөнгө	
оруулсан	
компани:

8

Нээлттэй	
компани:	

45

Тусгай	
зөвшөөрөл:	

153,895

Үнэт			цаасны	
данс	эзэмшигч:	

43,676

АрдКидсийн	
хэрэглэгч:

55,061
Зээлдэгч:	

 143,848

Тэтгэврийн	
хуримтлал	
эзэмшигч:	

396,196

АрдКойн	
эзэмшигч:

230,000
Даатгуулагч:

Ардыг тоогоор харцгаая
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санхүүгийн	сахилга	
батыг	нь	урамшуулах	
хөтөлбөр.	Бүтээгдэхүүн,	
үйлчилгээндээ	
АрдКойны	урамшууллыг	
авахаас	гадна	сард	
1,000	Ардын	эрх	
цуглуулсан	харилцагч	
1,000	Ардын	эрхээ	1,000	
АрдКойн	болгох	давхар	
боломжтой.

• АрдКидс -	Хүүхдийн	
анхны	санхүүгийн	
аппликэйшн.	
40,000	гаруй	хүүхэд	
тогтмол	ашиглаж,	
санхүүгийн	сахилга	бат,	
хуримтлуулах	зуршилд	
суралцаж	байна.

Ард Санхүүгийн Нэгдлийн 2022-2023 оны 
онцлох үйл явдлууд

Highlights

Гол үйл явдал

• Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл,	Ард	Даатгал,	
Ард	Кредит,	Монгол	
Шуудан	хувьцаат	
компаниуд	Монголын	
хөрөнгийн	биржийн	
ТОП	20	компанид	
дахин	багтсан.

• Ард	Санхүүгийн	Нэгдэл	
ХК	нь	Global	Banking	
&	Finance	Review	
сэтгүүлийн	2022	оны	
Монголын	шилдэг	
Санхүүгийн	Нэгдэл	
компаниар	шалгарсан.

• Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл,	Ард	Даатгал,	
Ард	Кредит	хувьцаат	
компаниуд	2022	онд	
3.6	тэрбум	төгрөгийн	
ногдол	ашгийг	хувьцаа	
эзэмшигчдэдээ	
олголоо.

болгох	дадалд	хөтөлж	
эхэллээ.	Нийт	1,443	
харилцагч	1.3	сая	
төгрөгийг	өдөр	бүр	
хуримтлуулж	байна.

• Pick n Pay	-	Хуваан	
төлөх	үйлчилгээг	санал	
болгож	эхэлснээр	
Ардын	харилцагчид	
хүссэн	бүтээгдэхүүн,	
үйлчилгээг	хүүгүй,	
шимтгэлгүй	худалдан	
авах	боломжтой	боллоо.

• Ардын Эрх -	
Харилцагчдыг	
идэвхжүүлэх,	

Шинэ бүтээгдэхүүн, 
үйлчилгээ

• Хөрөнгө Оруулагч 
Үндэстэн -	Монголын	
анхны	нээлттэй	хамтын	
хөрөнгө	оруулалтын	
санг	үүсгэн	байгуулж,	
Монголын	Хөрөнгийн	
Биржид	алтан	үсгээр	
бичигдэх	түүхийг	
бүтээлцлээ.

• Ухаалаг Хөрөнгө 
Оруулагч -	Үнэт	цаасны	
хуримтлалыг	хөрөнгө	
оруулагчдадаа	санал	
болгож,	харилцагчдын	
хөрөнгө	оруулалтын	
сонголтыг	нэмэгдүүллээ.

• CupCake -	Худалдан	
авалтын	бутархай	
мөнгөн	хариултаа	
хадгалах	үйлчилгээг	
нэвтрүүлж,	харилцагчдаа	
хуримтлалыг	хэвшил	
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 • Шинэ боломж -Төв	
Шуудан	дахь	Монгол	
Шуудангийн	салбар,	
Дархан	хотод	үйл	
ажиллагааг	тэлж,	
санхүүгийн	цогц	
үйлчилгээг	нэг	дороос	
авах,	санхүүгийн	
мэргэжилтнүүдийн	
сургалтад	хамрагдах,	
санхүүгийн	мэдлэгээ	
тэлэх	боломжийг	
олгов.	

• Метаверс салбар 
-	Метаверс	
орчинд	салбараа	
байгуулснаар	манай	
бүтээгдэхүүн,	
үйлчилгээг	виртуал	
орчноос	авах	
боломжтой	боллоо.	

Хамтын ажиллагаа

• ХҮ	хамтлагийн	фенүүд	
Ази,	Европ,	Америкийн	
гурван	бүсэд	хуваагдаж,	
мета	орчинд	тус	
хамтлагийн	шилдэг	уран	
бүтээлтэй	танилцав.	
Уг	тоглолт	нь	метаверс	
дэх	дэлхийн	анхны	
тоглолт	болсон	ба	
үзэгчид	тоглолт	үзэнгээ	
АрдКойноор	баатруудын	
хувцас,	хөдөлгөөнийг	
худалдан	авч,	өөрсдийн	
уран	сэтгэмжээр	угсралт	
хийлээ.

• Санхүү,	бизнесийн	
мэдлэг,	боловсролыг	
түгээх	чухал	ач	
холбогдолтой	

телевизийн	бүтээл	
болох	“Аппрентис	
Монгол”	шоуны	II	
улирал	2022	оны	
арванхоёрдугаар	сараас	
цацагдаж	эхэлсэн.	

• “Скоп	Аллианс”	ХХК-
ийн	нэвтрүүлж	буй	
Монгол	орны	өнцөг	
булан	бүрийг	хамарсан	
нийлүүлэлтийн	
гинжин	хэлхээний	
GOOD	платформыг	
санхүүжүүлэв.	
Үйлдвэрлэгч,	мерчант,	

эцсийн	хэрэглэгчийн	
бүх	харилцааг	GOOD	
платформоор	дамжуулан	
худалдан	авалт	болон	
холбогдох	санхүүжилтээ	
шийдэж	буйгаараа	
онцлог	юм.

• Ард	Санхүүгийн	Нэгдэл,	
Ард	Даатгал	ХК-ууд	Амар	
Даатгал	ХХК-тай	хамтын	
ажиллагааны	санамж	
бичиг	үзэглэв.

• Ард	Санхүүгийн	Нэгдэл	
“MBG”	гэмтлийн	
эмнэлэгтэй	хамтын	
ажиллагааны	санамж	
бичиг	байгуулав.

• Ард	Санхүүгийн	Нэгдэл	
ХК,	TomYo	Edtech	ХХК	
хамтын	ажиллагаа	
эхлүүлэв. 
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 Нийгэмд чиглэсэн 
ажлууд
• Монголын	хойч	
ирээдүй	болсон	хүүхэд,	
багачуудын	төлөө	илүү	
гэгээлэг,	илүү	сайн	сайхан	
нийгмийг	бүтээхийн	
тулд	томчууд	бид	
одооноос	үр	хүүхдэдээ	
эергээр	нөлөөлж	эхлэх	
хэрэгтэйг	уриалан	
#БидИлүүБайжЧадна	
аяныг	эхлүүлэв.	
#БидИлүүБайжЧадна	
аяны	хүрээнд	Хөрөнгө	
Оруулагч	Үндэстэнг	
цогцлоох,	ирээдүй	хойч	
үедээ	илүү	гэгээлэг,	
сайн	сайхан	нийгмийг	
бүтээлцэх	зорилгоор	
Монгол	Улсын	бүх	

хүүхдэд	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдлийн	хувьцааг	
эзэмшүүлэх	шийдвэр	
гаргасан.	Хүүхдээ	
хувьцаа	эзэмшигч	
болгохын	тулд	эцэг,	эх	нь	
Ард	Аппаар	дамжуулан	
хүүхдээ	АрдКидс	Аппад	
бүртгүүлэх	юм.	Нийт	
40,000	гаруй	хүүхэд	
шинээр	Ардын	хувьцаа	
эзэмшигч	болоод	байна

Хэрэгжиж буй төсөл
• Ард Апп V5	-	Санхүүгийн	
үйлчилгээнд	суурилсан	
супер	апп	болох	Ард	
Аппын	дараагийн	
хувилбарыг	хэрэглэгчдэд	
ээлтэй	байхыг	нэн	
тэргүүний	зорилгоо	

болгов.	Хэрэглэгч	Ард	
Аппын	өнгө	төрхөө	
өөрөө	сонгох,	бусад	Ард	
Апп	хэрэглэгчидтэй	шууд	
Аппаасаа	харилцангаа	
мөнгөн	шилжүүлэг	хийх	
бололцоог	нээж	өгсөн	
бөгөөд	санхүүгийн	бүхий	
л	үйлчилгээг	хэрэглэхэд	
хялбар	болгохоор	зорьж	
байна.

• Интернэт банк	-	Ард	
Аппын	үйлчилгээг	
гар	утаснаас	гадна	
интернетэд	холбогдсон	
бүх	төхөөрөмжөөр	
авах	боломжийг	
нээв.	Ардын	дансаа	
удирдахад	илүү	хялбар	
болгох	зорилготой	
Интернэт	банкны	

төслийг	байгууллагын	
хэрэглэгчдэд	зориулан	
нэвтрүүллээ.

• Кредит	карт	-	Ард	Кредит	
ХК	нь	ББСБ-уудаас	анх	
удаа	карт	гаргагчийн	
зөвшөөрөл	авч,	кредит	
картыг	хэрэглэгчдэдээ	
санал	болгож	эхлэв.	

• 	Хөх	Тэнгэр	төсөл	-	
Хотын	төвийн	"AАА"	
зэрэглэлийн	бүсэд	
байрлалтай	үл	хөдлөх	
хөрөнгийг	дэлхийн	
хаанаас	ч	хэсэгчлэн	
эзэмшиж,	түрээсийн	
орлоготой	болсноор	
долларын	ханштай	уягдсан	
өгөөж	хүртэх	боломжийг	
хөрөнгө	оруулагчдад	олгох	
төсөл	юм.	
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Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн 
улам хүрээгээ тэлсээр

Хөрөнгө оруулалт

Санхүү,	хөрөнгийн	зах	зээлийн	хамгийн	том	
чуулган	 Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстэн	 долоо	
дахь	 жилдээ	 зохион	 байгуулагдаж	 байна.	

Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдэл	 ХК	 санхүүгийн	 салбарт	
олон	 зүйлийн	 анхдагч	 болж,	 мөс	 зүсч	 ирсэн	
тухай	 тус	 нэгдлийг	 үүсгэн	 байгуулагч	 Ч.Ганхуяг	
хэвлэлд	 өгсөн	 ярилцлагадаа	 дурдсан	 байдаг.	
2015	 оноос	 Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдэл	 нь	 Хөрөнгө	
Оруулагч	 Үндэстнийг	 байгуулж,	 ард	 нийтээрээ	
санхүүгийн	шинэ	захад	нэгдэн	нийлж,	харилцан	
биенээ	 дэмжиж,	 мөнгө	 санхүүгийн	 хэлхээсэнд	
орж,	өсгөж,	үржүүлж,	үр	шимийг	хамтдаа	хүртэж,	
сайхан	 амьдрах	 боломжийг	 бүрдүүлнэ	 гэж	
зорилгоо	тодорхойлсон.

Хөрөнгийн	 захын	 мэдлэг,	 ойлголт	 дутмаг	
тухайн	 үед	 энэ	 үг	 хүмүүсийн	 чихний	 хажуугаар	
өнгөрч	байсан	нь	лавтай.	Гэхдээ	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдлийнхэн	 алсын	 хараа,	 эрхэм	 зорилгынхоо	
төлөө	 цуцашгүй	 зүтгэн,	 санхүүгийн	 мэдлэг	
мэдээллийг	 олон	 нийтэд	 өгч,	 иргэдийг	 уриалан	
дуудан	 зүтгэсний	 үр	 дүнд	 Хөрөнгө	 Оруулагч	
Үндэстэн	 бий	 болж,	 өнөр	 олуулаа	 болсон	 нь	
тодорхой	юм.

Хөрөнгө,	 санхүүгийн	 зах	 зээлийн	 шинэ	
ойлголтуудыг	 Монголд	 нэвтрүүлж,	 сэтгэлгээ	
болон	 хэрэглээнд	 гаршуулахад	 тэд	 томоохон	
үүрэг	 гүйцэтгэсэн.	 Тухайлбал,	 криптовалют,	
биткойн,	 блокчэйн	 гэх	 мэт	 дэлхийн	 санхүүгийн	
шинэ	 хөгжлийн	 ойлголтуудыг	 ард	 иргэдэд	 үнэн	
зөвөөр	 ойлгуулах,	 мэдээлэх,	 улмаар	 хэрэглэгч	
болоход	“Ардынхны”	оруулсан	хувь	нэмэр	их.

Энэ	 утгаараа	Монголын	 Хөрөнгийн	 Биржийг	
хурдтай	хөгжүүлж,	идэвхжүүлэхэд	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл	 тодорхой	 үүрэг	 гүйцэтгэсэн	 гэж	 болно.	
Өнөөдөр	 тус	 нэгдлийн	 50	 орчим	 компанийн	 10	
орчим	 нь	 нээлттэй	 компани	 байна.	 Компаниа	
олон	 нийтэд	 нээлттэй	 болгож,	 компанийн	
засаглалыг	жинхэнэ	утгаар	нь	хөгжүүлж,	ил	тод,	

бүгдээрээ	 хамтдаа	 хөгжихийн	 хүчийг	 үлгэрлэн	
харуулсаар	явна.

Ард	 Санхүүгийн	Нэгдэл	 нь	 Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэн	 чуулганыг	2016	оноос	жил	бүр	 зохион	
байгуулж,	 хувьцаа	 эзэмшигчдэдээ	 ажлаа	
танилцуулж,	 өөрсдийн	 бүтээгдэхүүн	 үйлчилгээ	
мөн	 дэлхийн	 болоод	 Монголын	 санхүү,	

Ил тод, 
хамтдаа 
хөгжихийн 
хүчийг Ард 
Санхүүгийн 
Нэгдэл 
үлгэрлэн 
харуулсаар 
явна
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хөрөнгийн	 зах	 зээлийн	 хөгжлийн	 чиг	 хандлага,	
бодлого,	төслүүдийн	талаар	ойлголт	мэдээлэл	өгч	
ирсэн	уламжлалтай.	2016	онд	зохион	байгуулагдсан	
анхны	 форумд	 500	 гаруй	 хүн	 оролцож,	 Хөрөнгө	
Оруулагч	Үндэстэн	ХК-ийг	байгуулж	байсан	түүхтэй.	
Тэгвэл	 өнгөрсөн	 оныход	 4,000	 орчим	 хүмүүс	
оролцож,	мэдээлэл	мэдлэг	хуваалцсан	байна.

Харин	 Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстэн	 2023	
чуулганаар	 хөрөнгийн	 зах	 зээл,	 эдийн	 засгийн	
нөхцөл	 байдал,	 крипто	 зах	 зээл,	 метаверс,	
ChatGPT,	 хиймэл	 оюун,	 төвлөрсөн	 бус	 санхүү	
болон	 хөрөнгийн	 зах	 зээлийн	шинэ	 IPO-нуудын	
тухай	мэдээлэл	өгөхийг	зорьжээ.

Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстний	 бодлого,	 үйл	
ажиллагаа	 жилээс	 жилд	 ийн	 тэлж	 өргөжсөөр	
байна.	 Тэд	 эгнээндээ	 Монголын	 хүүхэд	 бүрийг	

нэгтгэх	 том	 зорилго	 тавиад	 ажиллаж	 байна.	
Монголын	 хүүхдүүд	 төрсөн	 багаасаа	 хөрөнгө	
оруулагч	болж,	 Хөрөнгө	оруулагч	 үндэстний	нэг	
хэсэг	 болж,	 хөрөнгө,	 санхүүгийн	 захын	 мэдлэг	
мэдээлэл	 авч,	 баян	 сайхан	 амьдрах	 нөхцөлийг	
бүрдүүлэх	 нь	 Ардчуудын	 том	 хүсэл	 мөрөөдөл.	
Гэхдээ	 биелэх	 бүрэн	 боломжтой	 мөрөөдөл.	
Мөрөөдөл	 биелдгийг	 тэд	 Хөрөнгө	 Оруулагч	
Үндэстнээрээ	харуулсаар	яваа.

“Хөрөнгө	Оруулагч	 Үндэстэнг	 цогцлоох	 ажил	
ийн	цогц	байдлаар	хөгжөөд	явж	байна.	Хөрөнгө	
Оруулагч	Үндэстэн	болох	том	зорилгодоо	нэлээд	
ахиц	 дэвшил	 гаргаад,	 том	 зорилгодоо	 хүрээд	
яваад	 байна	 гэж	 ойлгож	 болно”	 хэмээн	 	 Ард	
санхүүгийн	нэгдлийн	гүйцэтгэх	захирал	Ч.Ганхуяг	
ярьж	байна.	

Өнөөдөр тус 
нэгдлийн 
50 орчим 
компанийн 
10 гаруй нь 
нээлттэй 
компани байна
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Б.ЗОЛБОО: Эдийн засгийн боломжит 
өсөлтийн үр шимийг хэрхэн хүртэх 
талаар мэдээлэл хүргэнэ

Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн Чуулган -2023

 -Энэ жилийн 
чуулганаар ямар 
сэдвүүдийг онцолж 
танилцуулах вэ?

	-Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэн	Чуулган	жил	
бүр	санхүү,	эдийн	засаг,	
хөрөнгийн	зах	зээлийн	
талаарх	гадаад,	дотоод	
мэдээллийг	түгээхээс	
гадна	шинэ,	шинэлэг	
бүтээгдэхүүн,	үйлчилгээг	

дэвшилтэт	технологи	
болох	метаверс,	орчин	үед	
олон	нийтийг	гайхшруулж	

Монголын санхүү, 
хөрөнгийн зах 
зээлийн хамгийн 
том арга хэмжээ 
хэмээх тодотголтой 
Хөрөнгө Оруулагч 
Үндэстэн Чуулган 
долоо дахь жилдээ 
зохион байгуулагдаж 
байна. Эдийн засаг, 
санхүү, хөрөнгийн зах 
зээлтэй холбоотой 
олон улсын болон 
дотоодын шинэлэг, 
цогц мэдлэг, мэдээллийг 
хүргэдэг учраас тус 
чуулганыг хоног 
тоолон хүлээдэг хүмүүс 
улам олон болсоор. 
Энэ жилийн Хөрөнгө 
Оруулагч Үндэстэн 
Чуулганы талаар Ард 
Санхүүгийн Нэгдлийн 
Санхүү Эрхэлсэн Захирал 
Б.Золбоотой ярилцлаа.

олон	нийтэд	танилцуулсаар	
ирсэн.	Энэ	жилийн	
чуулганаар	хөрөнгийн	зах	
зээл,	эдийн	засгийн	нөхцөл	
байдал,	крипто	зах	зээлийн	
талаар	голлож	ярина.	
Энэ	хүрээнд	олон	талын	
мэргэжлийн	экспертүүд,	
бодлого	боловсруулагчдыг	
оролцуулсан	хэлэлцүүлэг,	
илтгэл,	танилцуулга	болно.

	Түүнээс	гадна	

буй	ChatGPT,	хиймэл	
оюун	болон	төвлөрсөн	
бус	санхүүгийн	талаар	
олон	нийтэд	мэдээлэл	
хүргэхээр	бэлдсэн.	Эдгээр	
нь	энэ	жилийн	чуулганыг	
“чимэх”	шинэ	шинэлэг	
бүтээгдэхүүний	нэг	хэсэг	
юм.

	Сүүлийн	хоёр	жилийн	
хугацаанд	манай	хөрөнгийн	
зах	зээл	маш	их	идэвхжсэн.	
Тиймээс	хөрөнгийн	зах	
зээлийн	шинэ	IPO-нуудыг	
олон	нийтэд	сурталчлахаар	
ажиллаж	байна.	Энэ	
хүрээнд	арилжааны	
банкуудын	болон	бусад	
IPO-ны	талаар	мэдээлэл	
өгнө.

	Сүүлийн	2-3	жилд	
ковид,	геополитикийн	
амаргүй	нөхцөл	байдал	
гээд	манай	эдийн	засагт	
шууд	болон	шууд	бусаар	
маш	их	нөлөө	үзүүлсэн	
хүнд	үеийг	бид	тууллаа.	
Харин	энэ	жил	олон	
эерэг	мэдээ	гарч	байна.	
Оюутолгойн	гүний	уурхайн	
үйл	ажиллагаа	эхэлж,	
эдийн	засагт	үр	шимээ	
өгөх	гэж	байна,	нүүрсний	
экспорт	нэмэгдэж	байна.	
Харин	энэ	өсөлтийн	үр	
шимийг	яаж	хүртэх	вэ,	энэ	
боломжийг	хэрхэн	ашиглах	
вэ	гэдэг	дээр	том	мессеж	
иргэддээ	хүргэхийг	бид	

Хөрөнгөө 
амжилттай удирдаж, 
баялаг бүтээгээд 
түүнийгээ яаж өв 
залгамжлуулах 
талаар ярина
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хичээнэ.	Үүний	зэрэгцээ	
хувь	хүн	санхүүгээ	хэрхэн	
удирдах,	хуримтлалтай	
болох,	хөрөнгө	оруулах,	
хөрөнгө	оруулалтаа	хэрхэн	
зөв	оновчтэй	хийх,	алт,	
бонд,	хувьцаа	зэргээр	
хөрөнгө	оруулалтын	
багцаа	оновчтой	төлөвлөх,	
бүрдүүлэх	талаар	зөвлөнө.	
Энэ	сэдэв	чуулганы	
оролцогчдын	сонирхлыг	
маш	их	татах	болов	уу	гэж	
бодож	байна.

	Хамгийн	гол	нь	тэр	
бүр	ярьдаггүй,	нийгмийн	
чухал	асуудлын	нэг	болох	
өв	залгамжлалыг	онцолж	
ярина.	Иргэдийн	дийлэнх	
нь	өв	залгамжлалын	талаар	
сөрөг,	буруу	ойлголттой	
байдаг	нь	манай	
судалгаанаас	ажиглагдсан.	
Гэвч	бодит	байдал	дээр	
шинэ	өв	залгамжлагч	
гарах,	маргаан	үүсэх,	өвийг	
нь	нээхийн	тулд	нэг	жил	
царцаах	зэрэг	олон	асуудал	
үүсдэг.	Энэ	удаагийн	
чуулганы	нэг	шинэлэг	
сэдэв	нь	энэ	байх	болов	уу.	
Өөрөөр	хэлбэл,	та	хөрөнгөө	
амжилттай	удирдаж,	баялаг	
бүтээчихээд	түүнийгээ	яаж	
зөв	өв	залгамжлуулах	вэ	
гэдгийг	хөндөж	ярина.

	Түүнчлэн	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдлийн	
зургаан	компанийн	хувьцаа	
эзэмшигчдийн	хурал	
биетээр,	хоёр	компанийнх	
нь	онлайнаар	болно.

	Энэ	жилийн	чуулган	
олон	нийтэд	нээлттэй	болж	
буйгаараа	онцлог	бөгөөд	
Ардын	харилцагч,	хувьцаа	
эзэмшигч	та	бүхнийг	олон	
урамшуулал	хүлээж	байна.

 -Жил бүрийн 

чуулганаар олон 
сонирхолтой, шинэ 
бүтээгдэхүүн, үйлчилгээг 
санал болгосоор ирсэн. 
Энэ жилийн чуулганаар 
ямар ямар бүтээгдэхүүнийг 
онцлон танилцуулахаар 
бэлтгэж байна вэ?

	-Ард	Санхүүгийн	
Нэгдлийн	хөрөнгө	
оруулалттай	нийт	44	
компани	бий.	Бид	сүүлийн	
нэг	жилийн	хугацаанд	
охин	компаниудын	үйл	
ажиллагааг	уялдуулах	
зорилгоор	банк,	даатгал,	
крипто,	дэд	бүтэц,	
платформ,	медиа,	
технологи	гэсэн	сегментэд	
хуваасан.	Компаниуд	маань	
өөрсдийн	сегментийн	
хүрээнд	тусдаа	бүүт	гаргаж	
бүтээгдэхүүн,	үйлчилгээгээ	
танилцуулна.

	Онцлон	танилцуулах	
бүтээгдэхүүний	нэг	нь	
нийгмийн	хариуцлагын	
хүрээнд	бидний	хэрэгжүүлж	
буй	АрдКидс	апп	юм.	
БидИлүүБайжЧадна	аяны	
хүрээнд	Монгол	Улсын	бүх	
хүүхдэд	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдлийн	хувьцааг	бэлэглэх	
шийдвэр	гарсан.	Хүүхдээ	
хувьцаа	эзэмшигч	болгохын	
тулд	эцэг,	эх	нь	Ард	Аппаар	
дамжуулан	хүүхдээ	
АрдКидст	бүртгүүлэх	ёстой.

	Түүнчлэн	манай	
хувьцаа	эзэмшигч,	
хэрэглэгчдийн	байнгын	
хэрэглээ	болсон	Ард	Аппын	
шинэчилсэн	хувилбар	
болох	Version	5.0-ыг	
албан	ёсоор	танилцуулна.	
Байгууллагын	хэрэглэгчдэд	
зориулаад	интернэт	банк	
нэвтрүүлснийг	дурдах	
хэрэгтэй.

	Ард	Кредит	ХК	
Монголын	ББСБ-уудаас	
анх	удаа	кредит	карт	
гаргаж	буйгаа	чуулганаар	
танилцуулж,	хэрэглэгчдэдээ	
санал	болгоно.

	Дараагийн	онцлох	
бүтээгдэхүүн	бол	хотын	
“AАА”	зэрэглэлийн	бүсэд	
байрлалтай	үл	хөдлөх	
хөрөнгийг	хэсэгчлэн	
эзэмших,	улмаар	түрээсийн	
орлоготой	болсноор	өгөөж	
хүртэх	боломжийг	хөрөнгө	
оруулагчдад	олгох	“Blue	
Sky”	төсөл	юм.

 -Зохион байгуулалт 
нь өмнөх чуулгануудаас 
ялгаатай гэдэг нь 
хөтөлбөрөөс харагдаж 
байна.

	-Тийм	ээ,	бид	чуулганы	
дэг,	зохион	байгуулалт,	
хуваарийг	оролцогч,	
иргэдэд	аль	болох	таатай,	
тохиромжтой	байлгахад	
их	анхаарсан.	Хамгийн	
гол	онцлог	нь	ямар	ч	
арга	хэмжээ	зэрэг	эхэлж,	
зэрэг	дуусахгүй	байдлаар	
явагдана.	Өөрөөр	хэлбэл,	
нэг	цагт	эхлэх	ч	дуусах	цаг	
нь	ялгаатай	байх	учраас	
та	өөр	өөр	арга	хэмжээнд	
оролцож,	аль	нэгээс	нь	
хоцрохгүй	байх	боломжтой.

	Мөн	олон	төрлийн	
формат	ашиглана.	
Тодруулбал,	хэлэлцүүлэг,	
fireside	chat	чат	буюу	
2-3	хүн	сууж	байгаад	
хоорондоо	ярилцах,	таван	
оролцогч	тус	бүрдээ	гурав,	
гурван	минутад	багтааж	
нэг	сэдвээр	өөрийн	
бодлыг	илэрхийлэх	гэх	
мэтээр	явагдана.	Нэг	
сэдвээр	сунжирсан	илтгэл,	
хэлэлцүүлэг	өрнөхгүй	

учир	олон	төрлийн	үзэл	
бодлыг,	нэг	дороос,	олон	
хүнийг	хамруулж	сонсох	
боломжтой.

 -Хөрөнгө Оруулагч 
Үндэстэн-2023 Чуулганаас 
үлдэх өв нь юу байна гэж 
та бодож байна вэ?

	-Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэн	Чуулган	жил	бүр	
шинэлэг	сэдвийг	олон	
нийтэд	таниулахаар	хичээж	
ирсэн.	Жишээлбэл,	2016	
онд	хувьчлалын	талаар,	
2017	онд	Крипто	Үндэстэн	
сэдвээр,	2018	онд	бид	
IPO	хийж,	энэ	хүрээнд	
хөрөнгийн	зах	зээлд	IPO	
хийх	боломжийн	талаар	
танилцуулсан	бол	2019	онд	
Ард	Апп,	цахим	шилжилт,	
2020	онд	тэтгэврийн	
шинэчлэл	гээд	тухай	бүр	
шинэлэг	мэдээлэл	өгч	
байлаа.

	Харин	2023	оны	чуулган	
нь	эдийн	засагт	үүсээд	
байгаа	боломжит	өсөлтийг	
хөрөнгийн	зах	зээлээр	
дамжуулж	хэрхэн	иргэдэд	
“шингээх”	вэ,	хөрөнгөө	зөв	
удирдаад	дараа	нь	яаж	
өвлүүлж,	өв	залгамжлалын	
асуудлаа	хэрхэн	шийдэх	
талаар	бүхий	л	мэдээллийг	
өгөх	юм.	

Чуулганы 
дэг, зохион 
байгуулалт, 
хуваарийг 
оролцогчдод 
аль болох 
тохиромжтой 
байлгахад 
анхаарсан
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Ард танилцуулж байна



“Ард	 Кредит	 ББСБ”	 ХК	 сүүлийн	 нэг	
жилийн	 хугацаанд	 хүүхдүүдэд	 зориулсан	
анхны	 “АрдКидс”	 санхүүгийн	 аппликэйшн,	
гүйлгээгээ	 бүхэлчлэн,	 бутархай	 дүнгээр	
хуримтлуулах	 “CupCake”,	 Хариултаа	 хадгал,	
хүү,	 шимтгэлгүйгээр	 худалдан	 авалт	 хийх	
“Pick	 n	 Pay”	 болон	 Кредит	 карт	 зэрэг	 олон	
олон	бүтээгдэхүүн,	 үйлчилгээг	 харилцагчдадаа	
зориулан	нэвтрүүллээ.	“АрдКидс”	нь	Ард	Аппаас	
гадна	 тусдаа	 аппликэйшн,	 “Cupcake”,	 “Pick	 n	
Pay”	 үйлчилгээ	 нь	 Ард	Аппад,	 Кредит	 карт	 нь	

Credit Card - Cupcake - Pick n Pay - We Can Be More!
биет	хэлбэрээр	хэрэглээнд	нэвтрээд	байна.

“АрдКидс”	нь	хүүхдэд	зориулсан	Монголын	
анхны	санхүүгийн	аппликэйшн	бөгөөд	хүүхэд	
санхүүгийн	харилцаанд	зөв	зохистой	оролцох,	
тэдэнд	 санхүүгийн	 боловсролыг	 багаас	 нь	
олгох	зорилготой	юм.	Хүүхэд	бие	даан	төлбөр	
тооцоо,	гүйлгээ	хийх,	хадгаламж	нээх,	орлого	
нэмэх,	 хувьцаа,	 АрдКойноо	 хянах,	 нэгж,	
кино	 тасалбар	 авах	 зэрэг	 санхүүгийн	 бүхий	
л	 хэрэгцээгээ	 “АрдКидс”	 Аппаас	 авах	 бүрэн	
боломжтой	 бөгөөд	 эцэг	 эх	 нь	 хүүхдийнхээ	

Нэг	 үе	 бүх	 нийтийн	 дунд	 “нийгмийн	
хариуцлага”	 гэдэг	 үг	 газар	 авч,	 энэхүү	
агуулгаар	олон	ч	аян	өрнөсөн.	Энэ	нь	мэдээж	
бахархууштай	сайн	хэрэг.	Аливаа	 зүйл	ямагт	
шинэчлэгдэн	 сайжирч,	 ахиж	 байдаг	 учраас	
сүүлийн	 үед	 “хариуцлага”	 гэдэг	 үг	 “хатуу”	
сонсогдох	 болж,	 ямар	 ч	 шахалтгүйгээр,	
хариуцлага	 хүлээчихсэн	 учраас	 биш	 “хүсэж	
байгаа	 учраас…өөрөө	 амьдраад	 үр	 хүүхэд,	
ач	 гучдаа	 үлдээх	 нийгмийнхээ	 одоо	 болон	
ирээдүйн	 сайн	 сайхны	 төлөө”	 гэсэн	 сэтгэл	
дээр	 суурилсан	хандлагатай	болж	байгаа	нь	
анзаарагддаг.	Энэ	бол	жинхэнэ	БРАВО!

Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдэл,	 Ард	 Академи,	
АрдКидс	 хамтран	 нийгмийн	 сайн	 сайхны	
төлөө,	тэр	дундаа	Монголын	ирээдүй	болсон	
хүүхдүүд	 рүү	 чиглэсэн	 БидИлүүБайжЧадна	
аяныг	 санаачлан	 эхлүүлсэн.	 Томчууд	 бид	
ирээдүй	 хойч	 үедээ	 илүү	 гэгээлэг,	 илүү	 сайн	
сайхан	 нийгмийг	 бүтээхэд	 өнөөдрөөс	 эхлэн	
дор	бүртээ	хичээж,	бидний	үргэлжлэл	болсон	
үр	 хүүхдэдээ	 эерэг	 нөлөөлөл	 үзүүлж,	 өдөр	
тутамдаа	энгийн	алхмаас	эхлээд	урагшлахыг	

Нийгмийн сайн сайхны төлөө иргэд, байгууллага 
бүр чин сэтгэлээ зориулаасай

л	бидний	зүгээс	бусдадаа	ойлгуулахыг	хүссэн	
юм.

Бид	 аяны	 нээлт	 болгож,	 Ардын	 нийт	
ажилтнуудын	 хүүхдийг	 Хөрөнгө	 Оруулагч	
Үндэстэнд	 нэгтгэж,	 тус	 бүр	 10	 ширхэг	 Ард	
Санхүүгийн	 Нэгдлийн	 хувьцаа	 (AARD)	
бэлэглэсэн	 бөгөөд	 БидИлүүБайжЧадна	 аяны	
хугацаанд	энэхүү	ажлаа	Монгол	Улсын	өнцөг	
булан	бүрт	суугаа	хүүхэд	багачуудад	хүргэхийг	
зорилго	 болгон	 ажиллаж	 байна.	 Одоогоор	
бид	 нийт	 44,655	 хүүхдэд	 155,404	 ADT	 токен	
буюу	 Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдлийн	 хувьцааг	
олгоод	байна.	Хүүхэд	бүхэн	хөрөнгө	оруулагч	
болж,	 гэрэлт	 ирээдүйнхээ	 эзэн	 нь	 байгаасай	
гэдэг	 хамт	 олны	маань	 хүсэл	 амжилттайгаар	
бодит	биеллээ	олж	байгаад	маш	их	баярлаж,	
бахархаж	байна.	Эх	орныхоо	гэрэлт	ирээдүйн	
төлөө	 бодитой	 хувь	 нэмэр	 оруулах	 гэгээлэг	
үйлсэд	хүн	бүхнийг	уриалъя.	

Б.Ганчимэг,
Ард Санхүүгийн Нэгдэл ХК-ийн 
Маркетингийн Ерөнхий Менежер  
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 дансыг	 хянаж,	 удирддагаараа	 давуу	 талтай	
юм.

	 #БидИлүүБайжЧадна	 аяны	 хүрээнд	
Монгол	Улсын	бүх	хүүхдийг	хувьцаа	эзэмшигч,	
хөрөнгө	 оруулагч	 болгох	 ажлыг	 эхлүүлж,	
одоогоор	 АрдКидст	 бүртгэлтэй	 44,000	 орчим	
хүүхдэд	 150,000	 ширхэг	 Ард	 Санхүүгийн	
Нэгдлийн	 хувьцааг	 олгоод	 байна.	 Та	 одоо	
ч	 хүүхдээ	 АрдКидст	 бүртгүүлээд	 хөрөнгө	
оруулагч	болгох	боломжтой	шүү.

Cupcake	нь	“Хариултаа	хадгал”	уриатайгаар	
харилцагчдадаа	 хуримтлалын	 дадал	 үүсгэх,	
сонирхолтой	 аргаар,	 ямар	 нэг	 дарамтгүйгээр	
хуримтлалдаа	 бага	 багаар	 орлого	 нэмэх	
боломжийг	 нэвтрүүлсэн	 үйлчилгээ	 юм.	
Өөрөөр	 хэлбэл,	 таны	 гүйлгээг	 бүхэлчилж,	
гүйлгээ	хийх	бүрд	хуримтлалд	тань	автоматаар	
орлого	 нэмэх	 юм.	 Жишээлбэл,	 та	 гүйлгээгээ	
₮1,000	 бүхэлчилнэ	 гэж	 сонговол	 ₮5,600	
гүйлгээ	 хийгээд	 ₮6,000	 хасагдаж,	 ₮400	 таны	
хуримтлалд	орох	юм.

“Pick	n	Pay”	зээлийн	шинэ	бүтээгдэхүүн	нь	

ямар	 нэг	 бараа	 бүтээгдэхүүн,	 үйлчилгээний	
төлбөрөө	 төлөхдөө	 ямар	 ч	 хүү,	 шимтгэлгүй	
3-5	удаа	хуваан	төлөх	боломжийг	олгодог.	Та	
“Pick	n	Pay”-д	элссэн	120	гаруй	байгууллагаар	
үйлчлүүлэх	боломжтой	бөгөөд	худалдан	авалт	
бүрийг	 үнийн	 дүнгийн	 нэг	 хувьтай	 тэнцэх	
АрдКойноор	урамшуулдгаараа	онцлогтой.

Ард	 Кредит	 2022	 оны	 төгсгөлд	 салбартаа	
анхлан	 Монголбанкнаас	 карт	 гаргагчийн	
тусгай	зөвшөөрөл	авсан	банк	бус	санхүүгийн	
байгууллага	 болоод	 байна.	 Бид	 зах	 зээлд	
Альфа	 болон	 Чонын	 загвар	 дизайн	 бүхий	
Элит,	 Премиум	 гэсэн	 хоёр	 төрлийн	 кредит	
картыг	 нэвтрүүлсэн	 төдийгүй	 кредит	 картыг	
ямар	 нэгэн	 нэмэлт	 шалгуургүй,	 хамгийн	
таатай	буюу	банктай	өрсөлдөхүйц	нөхцөлөөр	
авах	 боломжийг	 Ардын	 хамгийн	 сайн	
харилцагчдадаа	 олгож	 байгааг	 дуулгахад	
таатай	байна.		

Б.Пүрэвдорж
Ард Кредит ХК-ийн маркетингийн менежер

"Ард	Секюритиз	ҮЦК"	ХХК	нь	160	мянга	гаруй	
иргэдэд	үнэт	цаасны	арилжаанд	оролцох	данс	
нээж,	 20	 гаруй	 аж	 ахуй	 нэгжид	 172.4	 тэрбум	
төгрөгийн	 санхүүжилт	 босгох	 болон	 нэгдэх,	
нийлэх	үйл	ажиллагаанд	зуучлагчаар	оролцоод	
байна.	Мөн	хоёрдогч	зах	зээл	дээр	нийт	267.5	
тэрбум	 төгрөгийн	 арилжааг	 компаниараа	
хийсэн	байна.	

2023	 он	 гарснаас	 хойш	 "Ард	 Секюритиз	
ҮЦК"-аас	 гурван	 төрлийн	 шинэ	 хөрөнгө	
оруулалтын	үйлчилгээг	нэвтрүүлсэн.	

1. Ухаалаг Хөрөнгө Оруулагч – Үнэт цаасны 
хуримтлал

Хөрөнгө	 оруулагч	 нар	 сар	 бүр	 тогтмол	
дүнгээр	 өөрийн	 сонгосон	 МХБ	 дээрх	 Топ	 20	
компаниас	 сонгож,	багц	бүрдүүлэн	 хуримтлал	
үүсгэх	 боломжтой	 хөрөнгө	 оруулалтын	
үйлчилгээ	юм.	

2. Хөх Тэнгэр төсөл

Хөрөнгө оруулалтын шинэ боломжууд
Үл	 хөдлөх,	 тэр	 тундаа	 оффисын	 зах	 зээлд	

хөрөнгө	 оруулж,	 түүнээс	 ашиг,	 өгөөж	 авах	
сонирхолтой	 хөрөнгө	 оруулагч	 нарт	 зориулан	
манай	компани	зах	зээлд	анх	удаа	Хөх	Тэнгэр	
төслийг	 санал	 болгож	 байна.	 Төслийн	 гол	
зорилго	 нь	 хөрөнгө	 оруулагч	 нарт	 оффисыг	
бүтэн	талбайгаар	нь	биш	метр	квадрат	бүрийг	
нь	хэсэгчлэн	авч	түрээсийн	болон	үнэ	цэнийн	
өгөөж	авах	боломж	бүрдүүлэх	юм.

3. Баялгийн менежмент
Баялгийн	 менежмент	 үйлчилгээ	 нь	

таны	 санхүүгийн	 зорилго,	 нөхцөл	 байдалд	
тулгуурлан	 баялгийн	 удирдлагын	 бүрэн	
цогц	 төлөвлөгөөг	 зөвхөн	 танд	 зориулан	
боловсруулах	үйлчилгээ	юм.	

Э.Лхагвасүрэн
“Ард Секюритиз ҮЦК"-ийн хөрөнгө 
оруулалтын зөвлөх 
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Хүүхэд	 бүхэн	 ирээдүйнхээ	 эзэн	 байхыг	
билэгшээж	ийн	нэрлэсэн.	Хөрөнгө	оруулалтын	
хамгийн	 чухал	 зэвсэг	 болох	 цаг	 хугацааны	
хүчийг	 ашиглаж,	 урт	 хугацаанд	 хуримтлал	
үүсгэснээр	таны	хүүхдийг	гэрэлт	ирээдүй	угтан	
авна	 гэдгийг	 мөн	 эцэг	 эхчүүдэд	 ойлгуулахад	
чиглэсэн.	

Хүүхдийн	 хадгаламжийн	 бусад	 бүтээг-
дэхүүнээс	юугаараа	давуу	талтай	вэ?

Хүүхдийн	 бусад	 хадгаламжтай	 харьцуу-
лахад	үйлчилгээний	нөхцөл	сайтай,	хүү	өндөр.	
Одоогоор	 Монголын	 хамгийн	 өндөр	 хүүтэй	
хүүхдийн	хадгаламж	юм.

Анх	 удаа	 хуримтлал	 үүсгэх	 гэж	байгаа	дүү	
нартаа	зөвлөхөд,

Ирээдүйн Эзэн - Хүүхдийн хадгаламж
“Make	it	fun”	хуримтлал	бий	болгоно	гэдэг	

нь	 хэцүү	 зүйл	 огт	 биш	 гэдгийг	 ойлгоорой.	
Жишээлбэл,	 задгай	мөнгөө	цуглуулаад	 гурван	
сарын	 хугацаанд	 хэдэн	 төгрөг	 цуглуулах	
боломжтойгоо	 харах,	 эсвэл	 бага	 дүнгээр	
тогтмол	 орлого	 хийх	 байдлаар	 хуримтлалыг	
хэвшил	болгоорой.	

Эцэг,	эхчүүдээс	хүсэхэд,
Бяцхан	 үрсийнхээ	 ирээдүйд	 ухаалгаар	

хөрөнгө	оруулалт	хийж,	“Ирээдүйн	Эзэн”	хүүх-
дийн	хадгаламжийг	сонгоорой.	Танай	гэр	бүлд	
аз	жаргал	хүсье.	

А.Болортуяа, 
Ард Актив ХХК-ийн маркетингийн менежер

Санхүү	 хөрөнгийн	 зах	 зээл	 өндөр	 хөгжсөн	
АНУ	зэрэг	улсад	нийт	өрхийн	тал	хувь	нь	хөрөнгө	
оруулалтын	 сангуудад	 хөрөнгө	 оруулдаг.	 Эдгээр	
сангууд	 АНУ-ын	 ДНБ-ний	 125	 орчим	 хувьтай	
тэнцэх	 хэмжээний	 хөрөнгийг	 ард	 иргэдийнхээ	
өмнөөс	удирддаг	юм.

АНУ	 төдийгүй	 Австрали,	 Нидерланд	 зэрэг	
хөгжингүй	 улсуудад	 ч	 хөрөнгө	 оруулалтын	 сан,	
түүнд	хөрөнгө	оруулагч	ард	иргэдийн	тоо	өссөөр	
байна.	 Учир	 нь	 хөрөнгө	 оруулалтын	 сангууд	
хөрөнгийн	 зах	 зээл	 дээр	 өндөр	 өгөөж	 бий	
болгохоос	гадна	мэргэжлийн	хөрөнгө	оруулалтын	
баг	 удирддаг,	 эрсдэлийг	 тархаан	 байршуулдаг,	
жижиг	 хөрөнгө	 оруулагчдын	 эрх	 ашгийг	
хамгаалдаг,	сангаас	хүссэн	үедээ	өөрийн	оруулсан	
хөрөнгө	оруулалт,	өгөөжийг	давхар	тооцуулан	авч	
болдог	зэрэг	олон	давуу	талтай.

Сүүлийн	 жилүүдэд	 ийм	 төрлийн	 сан	 ч	
Монгол	Улсад	хөгжиж	эхэлж	байна.	Манай	улсад	
хөрөнгийн	зах	зээл	үүсэж	хөгжөөд	30	 гаруй	жил	
болж	байна.	Хэрвээ	тэр	үеэс	та	хөрөнгө	оруулалтын	
санд	сар	бүр	хөрөнгө	оруулсан	бол	өнөөдөр	1.1	
тэрбум	төгрөгийн	хөрөнгөтэй	болох	байжээ.	

Тэгвэл	 “Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстэн”	 хамтын	
нээлттэй	хөрөнгө	оруулалтын	сан	байгуулагдсанаар	
иргэд	тус	санд	хөрөнгө	оруулах	боломжтой	болж,	

Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн Сан
хөрөнгийн	зах	зээл	хөгжлийн	шинэ	шатанд	гарлаа.	
Та	уг	санд	хөрөнгө	оруулахдаа	сангийн	нэгж	эрхийг	
1,000	орчим	төгрөгөөр	авах	бөгөөд	тухайн	эрхийг	
хүссэн	 үедээ	 авч,	 зарах	 боломжтой.	 Үүгээрээ	
хугацаагүй	хадгаламжтай	ижил	боловч	хугацаатай	
хадгаламжаас	 өндөр	 өгөөжийг	 хөрөнгийн	 зах	
зээлээс	 хүртэх	 боломжтой.	 Өөрөөр	 хэлбэл,	 та	
хүссэн	үедээ	өгөөжөө	бодуулаад	авах	боломжтой	
тул	 иргэдэд	маш	 том	давуу	 талыг	 үүсгэж	 байгаа	
шинэлэг	бүтээгдэхүүн	юм.

“Ард	Менежмент”	компани	анхны	сангаа	2020	
онд	байгуулсан	бөгөөд	тус	санд	хөрөнгө	оруулсан	
хүмүүс	 хагас	 жилийн	 дотор	 хөрөнгөө	 зургаа	
дахин	 өсгөж	 байсан	 юм.	 Ингэснээр	 иргэдийн	
хүсэн	 хүлээсэн	 бүтээгдэхүүн	 болсон	 билээ.	 Эл	
туршлагадаа	 тулгуурлаж,	 “Ард	 Менежмент”	
компани	хоёр	дахь	сангаа	буюу	“Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэн	сан”-гаа	үүсгэн	байгуулаад	зургаан	сарыг	
үджээ.	 Тус	 сан	 нь	 Монголын	 төдийгүй	 дэлхийн	
шилдэг	 компаниудад	 мэргэжлийн	 хөрөнгө	
оруулалт	 хийж,	 өгөөж	 хүртэх	 боломжийг	 олгож	
байна. 

Ч.Хандсүрэн
“Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн сан”-гийн менежер
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Ардын	Эрх	гэдэг	нь	Ард	Санхүүгийн	Нэгдлээс	
харилцагчдадаа	 зориулан	 бүтээгдэхүүн,	
үйлчилгээ	 авах	 бүрт	 нэмэлтээр	 урамшуулах	
систем	юм.

Ардын	 Эрх	 буюу	 RDX	 нь	 урамшууллын	
журмаар	 ашиглагддаг	 бөгөөд	 АрдКойноос	
(ARDX)	 ялгаатай.	 Эрхээ	 Ард	 Аппыг	 ашиглах	
бүртээ	 болон	 нэмэлтээр	 Ардын	 бүтээгдэхүүн,	
үйлчилгээг	авах	байдлаар	цуглуулаарай.	Таны	
эрх	1,000	ширхэгт	хүрэх	үед	АрдКойны	үндсэн	

О.Содбилэг, 
Ард Бит ХХК-ийн маркетингийн менежер

данс	руугаа	шилжүүлэн	АрдКойн	болгож	авах	
боломжтой.

Ардын	 Эрх	 цуглуулах	 нөхцөлийг	 Ард	
Аппынхаа	 урамшуулал	 хэсгээс	 болон	 Ард	 Бит	
компанийн	 пэйж	 хуудсаар	 орж	 танилцаарай.	
Танд	амжилт	хүсье!	

RDX буюу Ардын Эрх гэж юу вэ

idax	 платформ	 дэлхийн	 180	 гаруй	 улсаас	
харилцагч	 бүртгэж	 хүлээн	 авах	 боломжтой	
болсноос	 гадна	 гадаад,	 дотоодын	 30	
гаруй	 виртуал	 хөрөнгийн	 хослолыг	 шинээр	
нэвтрүүлж,	 төгрөгийг	 МОНТ	 стэйблкойн	 руу	
хөрвүүлэх	 gateway	 системийг	 нэвтрүүлээд	
байна.	 Мөн	 бирж	 хоорондын	 шилжүүлэг	
болон	 төгрөгөөр	 хийгдэх	 орлого,	 зарлагыг	
илүү	 хялбар	 байдлаар	 шийдсэн	 бөгөөд	
блокчэйн,	крипто	зах	зээлийн	хамгийн	шилдэг	
технологийн	аюулгүй	байдлын	аудитууд	болох	
Certik,	 Slowmist	 байгууллагуудын	 аудитаар	
баталгаажсан	платформ	юм.

idax team - #Xplore more

2022	 оны	 дөрөвдүгээр	 сарын	 30-нд	 гар	
утасны	 аппликэйшн	 танилцуулгаа	 хийж,	 150	
мянга	 гаруй	 харилцагчийг	 амжилттай	 татаж	
авсан	 байна.	 Мөн	 харилцагчдадаа	 зориулан	
Sumsub	 KYC	 automation	 буюу	 харилцагчийн	
хувийн	 мэдээлэл	 болон	 бичиг	 баримтын	
мэдээллийг	 автоматаар	 таних	 системийг	
нэвтрүүлж,	 гадаадын	 53	 мянга,	 дотоодын	
107	 мянга	 гаруй	 харилцагчийг	 амжилттай	
нэгтгэлээ.	

Т.Лхагвасүрэн,
АйДакс ХХК-ийн маркетингийн менежер 

Гүүд	бол	“Нийлүүлэлтийн	гинжин	хэлхээ”-
ний	мерчант,	нийлүүлэгч,	санхүүжүүлэгч	гэсэн	
оролцогч	талуудыг	нэгтгэж,	тэдний	харилцааг	
илүү	 хялбар,	 үнэ	 цэнтэй	 болгоход	 туслах,	
оролцогч	 талуудыг	 бизнесийн	 дараагийн	
шатанд	гарахад	нь	зориулсан	санхүүжилтийн	
платформ	юм.	Товчхондоо,	манай	платформ	
талуудад	дараах	давуу	талыг	өгнө:

Мерчант:	 Бараа	 материалын	 тасалдал	
үүсэхгүй,	 орлогын	 тасралтгүй	 эх	 үүсвэртэй	
болж	санхүүжилтэд	санаа	зовохгүй	байхаараа	
онцлогтой.

Нийлүүлэлтийн гинжин хэлхээ буюу “Гүүд (GOOD)” 
платформ гэж юу вэ?

Нийлүүлэгч:	 Бараа	 бүтээгдэхүүнээ	
тасралтгүй	 борлуулж,	 үйл	 ажиллагааны	
зардлаа	 бууруулж,	 авлагын	 асуудалд	 санаа	
зовохгүй.

Санхүүжүүлэгч:	 Чанаргүй	 зээлийг	
бууруулан,	 зээлийн	 скорингийн	 цоо	 шинэ	
найдвартай	 системээр	 хангагдаж,	 хөрөнгө	
оруулалтын	шинэ	сувгийг	нээнэ.	

Д.Болдбаатар
Гүүд Платформын Гүйцэтгэх Захирал
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Ард Санхүүгийн Нэгдлийн 
Гүйцэтгэх захирал Ч.Ганхуяг
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Ч.ГАНХУЯГ: 
Цаг иржээ. 

Баян Монгол уриатай 
Ардын Хуралдайд 

тавтай морил!

-Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн Форум долоо 
дахь жилдээ зохион байгуулагдаж байна. 
Ард Санхүүгийн Нэгдлийн зорилго ард иргэд 
нийтээрээ хөрөнгө оруулагч болж, сайхан 
амьдрахад уриалан ажилладаг. Энэ том зорилго 
өнөөдөр хэр биелсэн гэж үзэж байна вэ?

-Бид	 2013	 оноос	 Монголын	 ард	 иргэд	 бүгд	
хөрөнгө	оруулагч	болж,	улмаар	хөрөнгө	оруулагч	
үндэстэн	 болох	 ажлыг	 албан	 ёсоор	 санаачлан	
эхлүүлсэн	 байдаг.	 Харин	 2015	 оны	 сүүлчээр	 энэ	
санаачилгаа	 нэлээд	 өргөн	 хүрээнд,	 далайцтай	
зарлаад	 ажиллаж	 эхэлсэн.	 Хэвлэх	 үйлдвэр,	
шуудангийн	 хувьчлалд	 оролцож,	 хувьцаагаа		
олон	нийтэд	хаалттай	хүрээнд	түгээж	эхэлсэн.	Тэр	
үетэй	 өнөөдрийн	 нөхцөл	 байдлыг	 харьцуулахад	
Монголын	 хөрөнгийн	 зах	 зээл	 хөгжлийн	
дараагийн	шатанд	гарч	чадсан	гэж	дүгнэж	болох	
байх.	 Үүнд	 Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдэл	 өөрийн	 хувь	
нэмрийг	оруулсан	гэж	үзэж	байгаа.	

Хөрөнгийн	зах	зээл	идэвхжсэн.	Дээр,	дооргүй	
хөрөнгийн	 захын	 ач	 холбогдлыг	 ойлгосон.	 

СЕО

Монголын 
хөрөнгийн зах 
зээл хөгжлийн 
дараагийн 
шатанд 
гарахад Ард 
Санхүүгийн 
Нэгдэл хувь 
нэмрээ 
оруулсан

Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн-2023 Форум 
энэ сарын 29-30-нд болж байна. Энэ хүрээнд 
Ард Санхүүгийн Нэгдлийн гүйцэтгэх захирал 

Ч.Ганхуягтай Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн 
хөдөлгөөний талаар ярилцлаа. 

Бодлого	 тогтоогчид	 төрийн	 компаниудын	
хувьчлал	 хөрөнгийн	 захаар	 явах	 ёстой,	
хувьчлал	 ил	 тод,	 нээлттэй	 байх	 ёстой	 гэдгийг	
ухаарч,	 энэ	 чиглэлд	 анхаарч	 ажиллаж	 байна.	
Компанийн	 засаглал	 ямар	 чухал	 юм	 бэ	 гэдгийг	
мөн	 л	 дээдэс,	 доодос	 сайтар	 ойлгож,	 төрийн	
компаниудын	 засаглалд	 дорвитой	 арга	 хэмжээ	
авч	 эхэлж	 байна.	 Хувьцаа	 эзэмшигч,	 Төлөөлөн	
Удирдах	 Зөвлөл,	 Гүйцэтгэх	 Захирал	 хоорондын	
харилцан	 шүтэлцээ,	 хамаарал,	 мөн	 тус	 тусын	
эрх,	 үүрэг,	 хариуцлага,	 харилцан	 хяналт	 ямар	
байх	 талаар	 ойлголт	 дээшилж	 байна.	 Гагцхүү	
Төлөөлөн	 Удирдах	 Зөвлөлөө	 давж	 харилцдаг	
байдал	 төрийн	 компаниудад	 харагддаг.	
Тухайлбал,	би	олон	нийтийн	компанийн	захирал.	
Манайд	 хувьцаа	 эзэмшигчид	 байгаа	 ч	 хувьцаа	
эзэмшигчид	 компанийн	 удирдлагад	 шууд	
оролцохгүй	шүү	дээ.	Төлөөлөн	Удирдах	Зөвлөлөө	
л	сонгоно.	Компанийн	Төлөөлөн	Удирдах	Зөвлөл	
харин	 надтай	 буюу	 гүйцэтгэх	 захиралтай	 гэрээ	
байгуулж,	 хариуцлага	 тооцдог.	 Энэ	 ойлголтыг	
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нээлттэй	компаниуд,	тэр	дотроо	төрийн	өмчит	
компаниудад	 хэрэгжүүлэх	 хэрэгтэй	 байгаа	 юм.	
Компанийн	засаглалын	энэ	хамгийн	эхний	бөгөөд	
энгийн	зарчмыг	ойлгож	хэрэгжүүлэх	хэрэгтэй.

Хөрөнгийн	 зах	 зээл	 идэвхжсэн	 энэ	 үед	
банкуудыг	олон	нийтийнх	болгож	байгаа	нь	маш	
том	эерэг	үр	дүн	авчирна.	Хүмүүс	сүүлийн	30	жилд	
банкны	 төлөө	 л	 ажиллажээ	 гэж	 толгой	 сэгсрэн	
ярьдаг	 болсон	 байна	 лээ.	 Тэгвэл	 иргэд	 банкны	
салбарын	 энэ	 реформоор	 банкны	 эзэд	 болно.	
Энэ	нь	нийгэм,	эдийн	засагт	сайн	үр	дүн	үзүүлнэ.	
Миний	 байгуулсан	 ХасБанкны	 жишгээр	 бусад	
банкууд	явах	ёстой	гэдэг	ойлголт	төрүүлсэндээ	би	
баяртай	байгаа.	 20	 хувийн	хязгаартай	байя,	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдэл,	Монгол	Шуудангийн	жишгээр	
олон	 нийтийн	 хараа	 хяналтыг	 оруулъя	 гэдэг	 нь	
компанийн	сайн	засаглал,	зөв	жишиг	юм.	

Манай	 компани	 Монголын	 Хөрөнгийн	
Бирж	 дээр	 арилжаалагдаж	 буй	 10-аад	 нээлттэй	
компанийг	 өөртөө	 нэгтгэсэн	 гэдгээрээ	 хамгийн	

олон	 компаниудын	 нэгдэл	 юм.	 Мөн	 100	
гаруй	 мянган	 хувьцаа	 эзэмшигчтэй	 болсон	 нь	
Монголын	 хамгийн	 олон	 хувьцаа	 эзэмшигчтэй	
компани	болж	чадсаныг	илтгэнэ.

Өнгөрсөн	хугацаанд	хувьцаа	эзэмшигчдийнхээ	
хөрөнгө,	 үнэ	 цэнийг	 хамгаалах	 экосистемийг	
маш	 сайн	 бүрдүүлж	 чадлаа.	 Нурахгүй,	
нугаршгүй	 бүтцийг	 бий	 болгосон	 гэж	 үзэж	
байгаа.	 Санхүүгийн	чиглэлээр	ажилладаг	 гурван	
кластер	 байгаа	 бол	 нөгөө	 талдаа	 мэдээллийн	
технологи,	 Монгол	 Шуудан,	 UBX	 хөрөнгийн	
биржтэй	 боллоо.	 Олон	 нийтэд	 нээлттэй	 хараат	
бус	 хэвлэл	 мэдээллийн	 хэрэгслийг	 бий	 болгож	
чадлаа.	Монголын	хоёр	том	телевизийг	нэгтгэсэн	
ТэнГэрЛиг	 Медиа	 Нэгдлийг	 хөрөнгийн	 зах	 дээр	
гаргаад	хувьцаа	нь	нээлттэй	арилжигдаж	байна.	
Улс	 төр,	 бизнесийн	 явцуу	 эрх	 ашгаас	 хараат	
бусаар	 ажиллах	 боломжийг	 ийн	 бүрдүүлснээр	
үнэн	 зөв	мэдээллийг	 олон	 нийтэд	 цаг	 алдалгүй	
хүргэдэг	нэгэн	шинэ	сувгийг	бий	болгоод	байна.

Монголын 
хамгийн 
олон хувьцаа 
эзэмшигчтэй 
компани 
болсон
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Хөрөнгө 
Оруулагч 
Үндэстэн 
болох том 
зорилгодоо 
хүрээд явж 
байна

МОСТ	 Финтек	 буюу	 бидний	 Мост	 Мони,	
Грэйп	Сити	Монгол	гээд	мэдээллийн	технологийн	
чиглэлээр	 банк,	 санхүүгийн	 салбарт	 үйлчилдэг	
компаниудыг	 олон	 нийтийнх	 болгож,	 цаашид	
ард	 иргэд,	 хөрөнгө	 оруулагчдын	 оролцоотой	
хөгжих	боломжийг	бүрдүүллээ.	Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстнийг	 цогцлоох	 ажил	 ийн	 цогц	 байдлаар	
хөгжөөд	 явж	 байна.	 Хөрөнгө	Оруулагч	 Үндэстэн	
болох	 том	 зорилгодоо	 нэлээд	 ахиц	 дэвшил	
гаргаад,	 эл	 зорилгодоо	 хүрээд	 явж	 байна	 гэж	
ойлгож	болно.	

-100 мянга гаруй хувьцаа эзэмшигчийг 
эгнээндээ нэгтгэсэн том хөдөлгөөн болжээ. 
Иргэдийн оролцоог хангах, хөрөнгийн захын 
ойлголт мэдээллийг түгээх, тэдний итгэлийг олж 
авна гэдэг хамгийн чухал. 

-Бизнесийн	 загвар,	 байгууллагын	 бүтэц,	
иргэд,	 харилцагчдадаа	 хандах	 хандлагыг	
өөрсдөөсөө	 эхэлж	 өөрчлөх	 хэрэгтэй	 юм	 байна	
гэж	 ойлгоод	 ажилласан.	 Манай	 үйлчлүүлэгчид	
хувьцаа	 эзэмшигч	 болж,	 хувьцаа	 эзэмшигчдийн	
хурлаар	 удирдлагадаа	 санал	 хүсэлтээ	 тавих	
оролцоо	боломжийг	хангах	үүд	хаалгыг	нь	нээж	
өгсөн.	 Бид	 улирал	 бүр	 тайлангаа	 олон	 нийтэд	
нээлттэй	 тавьдаг.	 Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстэн	
Форумаараа	 дамжуулан	 жил	 бүр	 хувьцаа	
эзмшигчдэдээ	 үйл	 ажиллагаагаа	 танилцуулж,	
мэдлэг,	мэдээлэл	түгээх	ажлыг	уламжлал	болгон	
зохион	 байгуулаад	 долоон	 жил	 болж	 байна.	
Мэдээлэл	 түгээлтийг	 аль	 болох	 өргөн	 хүрээнд	
зогсолтгүй	байдлаар	 явуулах	 үүднээс	шинэ	 арга	
барилд	суралцаж,	 туршиж,	хэрэгжүүлж,	 гаршиж	
ажиллахаас	гадна	технологийн	шинэчлэлд	буюу	
инновац	 дээр	 суурилсан	 бизнесүүдэд	 нэлээд	
хэмжээний	хөрөнгө	оруулалт	хийсэн	байна.

Мөнгөний	мөн	 чанар,	 санхүүгийн	 зуучлалын	
утга	 учир	 юу	 юм	 бэ,	 түүнийг	 арай	 үр	 ашигтай	
байлгах	 боломжтой	 юу,	 илүү	 шударга	 болгох	
шаардлага	бий	юу	гэдэг	сэдвээр	Крипто	Үндэстэн	
Форумыг	 хийж,	 олуулаа	 тойрч	 ярилцсан.	
Мөнгөний	 түйвээлтийг	 хийх,	 түүнийг	 илүү	
хүртээмжтэй	 болгох,	 мөнгөө	 өөрийнхөө	 төлөө	
ажиллуулах,	 санхүүгийн	 үйлчилгээний	 өртгийг	
бууруулж,	 хамрах	 хүрээг	 нь	 өргөжүүлэх	 тал	
дээр	бид	шамдан	ажилласаар	байгаа.	Блокчэйн	
технологи	 ямар	 боломж	 олгож	 байгаа	 юм,	
биткойн	 гэж	 юу	 юм,	 монголчууд	 технологийн	
дараагийн	давлагаанд	хэрхэн	оролцох	юм	зэрэг	

асуудлыг	дэвшүүлж,	санхүүгийн	зах	зээл	дэх	шинэ	
инновац	 хөгжлийг	 эх	 орон	 нэгтнүүддээ	 анхлан	
дуулган	 танилцуулж,	 өөрсдийнхөө	 оролцоог	
хангахын	төлөө	зорьж	ажилласан.	Үүний	үр	дүнд	
АрдКойн	Монголд	крипто	хувьсгалыг	эхлүүлсэн.	
Алдаж	оносон	зүйл	бий.	Гэхдээ	энэ	технологи	нь	
мөнгийг	шинээр	тодорхойлж	байна.	Олон	Улсын	
Валютын	Сан	хүртэл	 төв	банкны	цахим	мөнгийг	
гаргачихлаа.	Хятад	таван	жилийн	өмнө	туршаад	
эхэлчихсэн.	 Бразил,	 ОХУ,	 Хятад,	 Өмнөд	 Африк,	
Энэтхэг	гэсэн	BRICS-ийн	таван	улс	нийлээд	мөнгөн	
валют	гаргаж	ирэх	гэж	буй	бол	АНУ	өөрийн	гэсэн	
төв	 банкны	 цахим	 валюттай	 больё	 гэж	 ярьж	
эхлээд	байна.

Харин	 би	 Төв	 банкнаас,	 хэн	 нэгнээс	 үл	
хамаарсан	 мөнгө	 байх	 ёстой	 гэсэн	 санааг	
дэвшүүлж	 байгаа.	 Тэр	 утгаараа	 АрдМааний-
гийн	 эзэмшигчид	 нь	 өөрсдөө	 саналаа	 өгч,	
мөнгөнийхөө	нийлүүлэлт,	үнэ	ханшийг	тогтооход	
оролцдог	 ажлыг	 хийж	 байна.	 Цаана	 нь	 ямар	
нэг	 банк,	 хэн	 нэгэн	 улстөрч	 байхгүй.	 Ханшийн	
уналт,	инфляцад	идэгдээд	байдаггүй,	хүний	хөлс	
хөдөлмөрөөр	 бий	 болгосон	 баялгийг	 хадгалж,	
хамгаалж	 чаддаг	 мөнгөн	 валют	 ирээдүйд	
дэлхийд	газар	авч	зонхилно	гэдэгт	бид	итгэлтэй	
байгаа.	Энэ	хүрээнд	Крипто	Үндэстэн	нэрэн	дор	
сангийн	 хэлбэрээр	 2017	 онд	 ажиллаж	 эхэлсэн	
компанийг	 2021	 онд	 олон	 нийтийнх	 болгоод	
хөрөнгийн	 бирж	 дээр	 хувьцааг	 нь	 бүртгүүлсэн	
юм.	

Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстний	 философийн	
агуулга,	ер	нь	хөрөнгө	оруулалт	гэх	ойлголтын	цаад	
утга	 нь	 мөнгөний	 үнэ	 цэн,	 хөрөнгийн	 өгөөжид	
оршино	гэж	ойлгож	байгаа.	Тэгвэл	тэрхүү	үнэ	цэн,	
баялгийг	 илүү	 найдвартай	 хадгалах,	 хамгаалах	
зорилгоор	 шинэлэг,	 дэвшилтэт	 технологийн	
боломжийг	 бид	 Монголдоо	 анхлан	 эрэлхийлж,	
зоригтойгоор	нэвтрүүлсэн.	Тэр	бол	АрдКойн	юм.	
АрдКойн	бол	блокчэйн	технологи	дээр	суурилсан	
урамшууллын	 оноо.	 Борлуулалтыг	 тэтгэнэ.	
Борлуулалт	нэмэгдэх	тусад	үнэ	цэн	нь	өснө	гэдэг	
маш	энгийн	токеномистой.

Дахиад	хэлье.		Хүмүүсийн	мэдэхгүй,	ойлгохгүй	
байгаа	 зүйлийг	 зарим	 нөхөд	 ашиглаж	 гоё	 зүйл	
ярьж,	 төөрөгдүүлж	 ирсэн.	 Харин	 бидний	 хувьд	
зөвхөн	өөрсдийн	хийж	буй	эрхэм	зорилгын	дагуу	
танилцуулсан	төслүүдийнхээ	хүрээнд	хариуцлага	
хүлээнэ.	 Үүний	 дотор	 АрдКойн,	 АрдМааний,	
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Ардын	секюрити	 токен,	 IDAX,	 үүнийг	цааш	нь	
хөрөнгийн	зах	зээлтэй	холбож	UBX	биржтэй	уяад	
бодит	 өдөр	 тутмын	 хэрэглээнд	 оруулаад	 явна.	
АрдКойн	нь	өөрөө	урамшууллын	оноо.	Хөрөнгө	
оруулагч	 болсны	 төлөө	 бид	 АрдКойн	 бэлэглэж	
байгаа	 юм.	 АрдКойноо	 эргээд	 зарахаар	 нь	 бид	
нөгөө	талд	нь	буцаан	худалдаж	аваад	дараагийн	
хүмүүст	урамшуулал	болгон	өгдөг.

-Зах зээлд олон төрлийн койн гарч ирж, 
иргэдийг нэлээд хуйлруулсан. Иргэдийн 
зарим нь мэдлэгтэй хандсан бол нөгөө хэсэг 
нь хүмүүсийг дагасан хандлага харагдсан. 
АрдКойн бусдаас юугаараа ялгаатай, онцлог вэ. 
АрдКойнд итгэх итгэлийн талаар та юу хэлэх вэ?

-АрдКойн	 өөрийн	 зурсан	 замын	 зураглалын	
дагуу	явж	байгаа.	Таван	жилийн	өмнө	санаачлан	
бий	 болгосон.	 Олон	 нийтээс	 мөнгө	 босгоогүй.	
Зөвхөн	 урамшууллын	 зорилготой.	 Хөрөнгө	
Оруулагч	 Үндэстэнд	 нэгдэж	 Ард	 Санхүүгийн	
Нэгдлийн	 бүтээгдэхүүн,	 үйлчилгээг	 хэрэглэсэнд	
өгч	буй	урамшуулал.	Харин	хүмүүс	урамшуулалд	
цуглуулсан	 койноо	 зарж,	 ашиг	 хийж	 болно.	
Нөгөө	 талд	 нь	 бид	 худалдан	 авч	 дараачийн	
хүмүүст	өгдөг.	Блокчэйн	технологид	тулгуурласан	
урамшууллын	 оноо.	 Үүнд	 ямар	 нэг	 маргаан	
үүсэхгүй.	Монголд	өнөөдөр	нэг	талд	нь	АрдКойн,	
нөгөө	 талд	 нь	 бусад	 койн	 байгаа	 гэж	 ойлгох	
хэрэгтэй.	 Ихэнхдээ	 хоосон	 төслүүд	 санаачлан	
ярьж,	 янз	 бүрийн	 юм	 амлаад	 хүмүүсээс	 мөнгө	
босгочихсон	 койнууд	 байгаа.	 Өнөөдөр	 тэдний	
анх	амлаж	гарч	ирсэн	үр	дүн	 гараагүй	төдийгүй	
босгосон	 мөнгө	 нь	 үгүй	 болоод,	 койны	 үнэ	 нь	
гарснаасаа	 доошоо	 орчихсон	 байгаа.	 Энэ	 нь	
эдгээр	 төслийг	 санаачилсан	 залуусын,	 мөн	
криптовалютын	ч	буруу	биш	байх.	Төр	засгийг	ч	
буруутгах	аргагүй.

-Тэгэхээр хэн ч буруугүй гэсэн үг үү?
-Залуучууд	 чөлөөт	 зах	 зээлийн	 орчинд	

тодорхой	 төсөл	 танилцуулаад	 хүмүүсээс	
мөнгө	 босгосон.	 Мөнгө	 босгох	 тал	 дээр	 хатуу	
байх	 ёстой	 байсан	 уу	 гэвэл	 би	 санал	 нэгдэнэ.	
Нөгөө	 талд	 төр	 хариуцлага	 хүлээхгүй	 шүү	 гээд	
олонтоо	 зарлачихсан.	 Та	 бүхэн	 ашиг	 хийвэл	 та	
бүхнийх,	 алдагдлаа	 ч	 та	 бүхэн	 өөрсдөө	 хүлээнэ	
шүү	 гэсэн	 утгыг	 олон	 дахин	 илэрхийлсэн.	 Гэтэл	
иргэд	 АрдКойн	шиг	 явах	 юм	 байна	 гэж	 бодоод	
АрдКойноо	хаяад	бусад	койн	руу	явснаас	болоод	

алдсан.	 Түүнээс	 үүдэн	 АрдКойны	 үнэ	 ханш	 ч	
унасан.	 Нөгөө	 талаас	 АрдКойныг	 хөөсрүүлж	
ашиг	 хонжоо	 хайсан	 хүмүүс	 дунд	 нь	 ажиллаад	
ханшийг	 өсгөөд,	 унагаад	 тоглочихсон.	 Бид	
үүнийг	 хянах	боломжгүй.	 Үүнийг	 хэлэх	 хэрэгтэй.	
Харин	 АрдКойнд	 бүрэн	 итгэж	 болно	 гэдгийг	
дахин	 хэлье.	 Бид	 цаанаа	 том	 хэмжээний	
экосистем	 бүрдүүлчихсэн,	 тодорхой	 тооцоотой,	
эдийн	 засгийн	 үндэслэлтэй	 койн	 гэж	 анхнаасаа	
танилцуулсан.	 Өдөр	 бүр	 улам	 төгөлдөршиж	
байгаа	 экосистем.	 "АрдКойн	 авбал	 дар"	 гэж	
сануулдаг.	 Урт	 удаан	 хугацаанд	 хадгалах	 тусам	
үнэ	 цэн	 ороод	 алт	 шиг	 гялалзах	 болно	 гэсэн	
амлалт	бид	өгсөн.	Ийм	л	энгийн	зүйл.

Хөрөнгө	оруулалт	бол	тэвчээр	шаарддаг	зүйл.	
Ард	Санхүүгийн	Нэгдлийн	хувьцааг	бидэнд	итгээд	
хаалттай	байхад	нь	авсан	хүмүүс	яаж	ашиг	хийж	
болдгийг	бүгд	харсан.	Нөгөөтээгүүр,	хөөсрүүлээд	
өндөр	 үед	нь	 авсан	 хүмүүс	 эрсдэлд	орж	байгаа	
нь	үнэн.	Би	"ханш	нам	дор,	хүмүүсийг	айдастай	
үед	 нь	 боломжоороо	 хөрөнгө	 оруулалт	 хийгээд	
авчихаж	бай.	Харин	хүн	бүр	хошууран	дайрч,	зах	
зээл	 улаанаар	 эргэж	байх	 үед	 хөрөнгө	оруулалт	
хийх	хэрэггүй,	хойшоо	суу"	гэж	зөвлөдөг.	

2021	 оны	 эхний	 улиралд	 АрдКойны	 их	
халуурлын	 үед	 койн	 үнэтэй	 авсан	 хүмүүс	
алдагдалтай	 зараад	 гарсан	 байх	 магадлалтай.	
Нөгөөтээгүүр,	 үүнийг	 сааруулахын	 тулд	 бид	
бүх	 сувгаараа	 буцаан	 худалдаж	 авч,	 АрдКойны	
уналтыг	сааруулахаар	ажилласны	үр	дүнд	тэрхүү	
алдагдлыг	 нь	 хамгийн	 бага	 түвшинд	 тогтоож	
чадсан	болов	уу.	Бид	ханшийг	өндрөөр	тооцож,	
буцааж	 авсаар	 ирсэн.	 Нөгөө	 талд	 нь	 зарсан,	
бидэнд	 итгээд	 хөрөнгө	 оруулалт	 хийсээр	 ирсэн	
хүмүүс	 ашиг	 хийгээд	 гарсан	 байхыг	 үгүйсгэхгүй.	
Ер	 нь	 хөрөнгө	 оруулалт	 хийж	 байгаа	 бол	 аль	
болох	эрт	л	хий	гэж	сануулдгийн	жишээ	энэ	юм.	
Өмнө	 нь	 ХасБанкны	 хувьцааг	 урамшууллаар	
авсан	 хүмүүс	 ашиг	 яаж	 хийж	 болдгийг	 харсан	
байх	 гэж	 бодож	 байна.	 Хөрөнгө	 оруулалт	 хийж	
байгаа	бол	урт	хугацаанд	хий	гэдэг	нь	энэ.	Тэгээд	
тэвчээртэй	 хүнийг	 л	 шагнадаг	 зах	 зээл	 юм	 шүү	
гэдгийг	эндээс	мөн	харж	болно.	

Өнөөдөр	 манай	 хувьцааны	 үнэ	 3,500	 төгрөг	
байна.	 Хоёр	 жилийн	 өмнө	 1,000	 төгрөг	 буюу	
ёроолдоо	 хүрсэн	 хувьцаа	 өнөөдөр	 3,500	 төгрөг	
болж	 өссөн.	 Зарим	 хүн	 өнгөрсөн	 жилийн	 10	
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мянгаас	уначихлаа	гэж	болох	юм.	Цаг	хугацааны	
өнцөг	энд	маш	чухал	үүрэгтэй	байгаа	биз?	Миний	
хувьд	 хувьцаа,	 койноо	 урт	 хугацааны	 хөрөнгө	
оруулалт	 гэж	 хардаг.	 Миний	 тэтгэврийн	 сан	
гэх	юм	уу	даа.	Авдаг.	Зардаггүй.	Дардаг.	Надад	
хэрэг	 болохгүй	 байлаа	 ч	 миний	 хүүхдүүдэд	
үлдэх	өв	хөрөнгө	гэдэгт	итгэдэг.

Анх	 бид	 АрдКойныг	 үнэгүй	 тарааж,	 бирж	
дээр	 арилжаанд	 оруулсан.	 Анх	 гараад	 овоо	
өсөөд	 унасан.	 Хоёр	 жилийн	 өмнө	 нэг	 төгрөг	
хүртлээ	 унаад	 хөөсөрсөн.	 Харин	 өнөөдөр	
31	 төгрөг	 байна.	 Тэгэхээр	 урт	 удаан	 хугацаанд	
хөрөнгөө,	 нөөц	 бололцоогоо	 зөв	 хардаг	
хандлагад	суралцах	нь	чухал	юм.	Урт	хугацаанд	
үнэ	 цэнийг	 нэмэгдүүлээд	 явах	 итгэлтэй	 болсон	
үедээ	 хөрөнгө	 оруулалт	 хийх	 хэрэгтэй	 гэж	 би	
захидаг.

-Ардкойны экосистем гэж ярьдаг, үүнийг та 
маш ойлгомжтой тайлбарлаж болох уу?

-Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдлийн	 хөрөнгө	 оруулалт	
хийсэн	 компаниуд	 АрдКойныг	 өөрийн	 үйл	
ажиллагаандаа	 ашиглаж	 байгааг	 хэлж	 байгаа	
юм.	Энэхүү	экосистем	нь	өдрөөс	өдөрт	тэлж,	хүч	
орсоор	байгаа	бөгөөд	зөвхөн	Ардын	хамааралтай	

компаниудаас	гадна	гуравдагч	компаниуд	Ардын	
экосистемд	нэгдэх	хандлага	нэмэгдэж	байгаа	юм.	
Бид	мерчантуудыг	элсүүлж,	санхүүжилт	хийн	энэ	
тогтолцоогоо	 улам	 бүр	 өргөжүүлэхэд	 анхаарч	
байна.	

-Хууль, эрх зүйн орчны тухайд та юу хэлэх вэ? 
Сайн бүрдэж чадсан уу?

-Эрх	 зүйн	 орчин	 бидэнд	 багадаад	 байсан	
зүйлгүй.	Хүчин	төгөлдөр	хуулийн	хүрээнд	хуулиа	
хэрэгжүүлээд	 мөрдөөд	 явах	 хэрэгтэй.	 Виртуал	
хөрөнгийн	 үйлчилгээ	 үзүүлж	 буй	 хүмүүст	
зориулсан	 хууль	 гарчихсан.	 Цахим	шилжилтийн	
тал	дээр	 төр	 сайн	ажиллаж	байна.	Э-Монголиа,	
Э-Баримт,	 Хур,	 Дан	 гэх	 мэт	 аппууд	 бидний	
амьдралд	 нэвтэрсээр	 байна.	 Төрийн	 үйлчилгээ	
цахимжиж	байна,	цахим	гарын	үсэгтэй	боллоо.

Хувийн	 хэвшлийг,	 инновацыг	 боомилсон	
хууль,	 зохицуулалт	 хэрэггүй.	 Хүмүүс	 өөрсдөө	
хөрөнгө	оруулалт	хийж,	эрсдэлээ	ч	хүлээгээд	явах	
нөхцөлийг	 бүрдүүлэх	 ёстой	 гэж	 бодож	 байна.	
Чөлөөт	 сонголтын	 орчныг	 бий	 болгоод	 явах	
нь	 зөв.	 Инновац	 Монголыг	 аварна.	 Боомилж	
болохгүй.	 Тэгээд	 зоригтой,	 дорвитой	 хөдөлж	
сурах	хэрэгтэй.	
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Өнөөдөр	 манай	 Төв	 банк	 цахим	 валют	
гаргаж	болохгүй	гэж	би	үздэг.	Төв	банк	магадгүй	
хувийн	 хэвшилтэй	 хамтраад	 монгол	 төгрөгийн	
стэйблкойн	төсөл	дээр	хамтраад	ажиллаж	болно	
шүү	 дээ.	 Төв	 банкны	 валют	 шаардлагагүй.	 Төв	
банкны	валют	хувь	хүний	эрх	чөлөөг	боомилно.	
Би	үүнд	маш	хатуу	байр	суурьтай	байгаа.	Хэрвээ	
гаргах	 тохиолдолд	 хувийн	 хэвшил,	 иргэний	
үндсэн	эрх	чөлөө	хаагдаж,	хэн	хаана	ямар	мөнгө	
зарж,	худалдаж	авч	байгаа	дээр	улс	100	хувийн	
хяналттай	 болчихно.	 Энэ	 нь	 ардчилсан,	 чөлөөт	
зах	зээлийг	эрхэмлэсэн	чөлөөт	нийгэмд	зохихгүй.	
Хувийн	хэвшилтэйгээ	хамтраад	ажиллаасай	гэсэн	
бодолтой	байгаа.

-Хөрөнгө Оруулагч Үндэстний цаашдын 
зорилго юу вэ?

-Ард	 Санхүүгийн	 Нэгдэл	 зах	 зээл	 дээр	 ямагт	
анхдагч	байж,	шинийг	санаачлан	хийсээр	ирсэн.	
Үүнийгээ	 хадгалаад	 явна.	 Надаас	 үл	 хамаараад	
бизнес	 цааш	 явна.	 Хөрөнгө	 оруулагчдадаа	
хамгийн	өндөр	ашиг	шимийг	өгөх	цаг	ирж	байна	
гэж	харж	байгаа.	Өөрийн	дэд	бүтцийг	маш	сайн	
босгосон.	 Өсөх	 дэвжих,	 тооны	 хувьд	 амжилт	

гаргах,	 хувьцаа	 эзэмшигчид	 ашгаа	 авах	 тэр	 цаг	
ирсэн	гэж	бодож	байна.

Бид	өнөөдөр	хувьцаагаа	Бид	Илүү	Байж	Чадна	
аяны	 хүрээнд	 Монгол	 Улсын	 бүх	 хүүхдэд	 өгөөд	
эхэлсэн.	 1.3	 сая	 хүүхэд.	 Аав,	 ээжүүд	 нь	 аваагүй	
бол	аваарай	гэж	хэлье.	Нэг	талаас	маркетингийн	
арга	 гэж	 харж	 болно.	 Нөгөө	 талаас	 нийгмийн	
хариуцлага	юм.	Хүүхдүүд	төрсөн	цагаасаа	хөрөнгө	
оруулагч	 болоод	 явах	 ёстой	 гэж	 бодож	 байгаа	
юм.	 Бид	 өөрсдөдөө	 итгэлтэй	 байгаа.	 Манай	 50	
гаруй	 компанид	 Монголын	 бүх	 хүүхэд	 хөрөнгө	
оруулалт	 хийгээсэй	 гэж	 хүсэж	 байна.	 Ирээдүйн	
үр	 хүүхдүүдийн	 төлөө	 бидний	 хийж	 чадах	 зүйл	
бол	 энэ	юм.	 Тиймээс	 хүүхдүүд	багаасаа	 хөрөнгө	
оруулагч	болж,	Монголын	ирээдүй	баян	чинээлэг	
амьдраасай	 гэж	 хүсэж	 байгаа	 юм.	 Үүний	 төлөө	
бидний	оруулж	буй	хувь	нэмэр	энэ.	Тийм	ч	учраас	
энэ	удаагийн	форумынхаа	моттог	“Баян	Монгол”	
гэсэн	юм.

-Ард Санхүүгийн Нэгдэл олон нийтийн 
компани. Та удирдлагын багийг шинэ залуу 
үеийн төлөөллөөр бүрдүүлж, тэдэнд том итгэл 
хүлээлгэж чаддаг. Мөн ажилтнуудын дийлэнх 





Монголын 
ирээдүй баян 
чинээлэг 
амьдраасай 
гэж хүсэж 
байна



                            

29Mongolian Economy       2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ

нь идэр залуус байна. Хөрөнгө Оруулагч 
Үндэстний өнөөгийн амжилтын нууцын нэг нь 
энэ юм байна гэж дүгнэж болох уу?

-Компанийг	 хүмүүс	 ажиллуулна.	 Хамгийн	
шилдэг,	 авьяас	 чадвартай,	 итгэлтэй,	 өөрийгөө	
батлачихсан	залуусыг	авч	ажиллуулахыг	хичээдэг.	
Залуу	 нас,	 ухамсарт	 амьдралаа	 ажилдаа,	
компанидаа	 зориулж	 буй	 гэдэг	 утгаар	 ажлын	
сайн	 орчин,	 ажлын	 сайн	 хөлс	 цалинтай,	 мөн	
өөрсдөө	 хөрөнгө	 оруулагч,	 хувьцаа	 эзэмшигч	
байх	 ёстой	 гэж	 үздэг.	 Компани	 ч,	 ажилтнууд	
ч	 тэр	 аль	 аль	 талдаа	 шударга	 тэгш	 хандаад	
явахаар	болж	байна.	Манайд	тэрбумтан	залуус	
бий.	 Тэд	 багийн	 гишүүн	 болоод	 ажиллаж	
байна.	 Тэд	 компанийнхаа	 зорилго,	 алсын	
хараа,	мөн	надад	итгэдэг.	Мөн	миний	 сурсан	
мэдсэн,	 туршлагаас	 хуваалцаж,	 өөрсдийгөө	
хурцлаад,	 чадваржуулаад,	 дараа	 дараагийн	
том	том	ажил	үйлсийг	мөрөөдөөд	явдаг	байх	
гэж	 бодож	 байгаа.	 Би	 ч	 эдгээр	 залуусаасаа	
өдөр	бүр	суралцаж,	урам	зориг,	эрч	хүч	авсаар	
ирсэн.	Энэ	нь	урт	удаан	хугацааны	түншлэлийг	
бий	 болгож	 байна.	 Манай	 45	 компанийн	
Удирдах	 зөвлөлд	 200	 гаруй	 хүн	 гишүүнээр	
ажиллаж	 байна	 шүү	 дээ.	 Маш	 том	 хамтын	
бүтээл.	Ард	гэдэг	нь	хаан,	ноён	биш.	Ард	гэдэг	
нь	бид	бүхнийг	хэлнэ.	Нийлнэ,	нэгдэнэ,	бүтээнэ.	
Хувьцаа	 эзэмшигчид,	 компаниараа,	 багаараа	
нийлээд	 Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстнийг	 бий	
болгож	байгаа	юм.

2016	оны	үед	би	нэг	сэтгүүлд	хөрөнгийн	зах	
зээлийн	 оргилд	 нь	 тугаа	 мандуулна	 гэж	 ярьж	
байсан.	 Би	 тугаа	 мандуулчихсан	 болов	 уу	 гэж	
бодож	байна.

1998	оноос	эхлээд	би	ганцаараа	баян	болоод,	
манай	 үр	 хүүхдүүд	 баян	 чинээлэг	 амьдраад	
яах	 юм	 бэ	 гэж	 асуудал	 дэвшүүлсээр	 ирсэн.	
Бусад	 хүмүүсийн	 амьдрал	 ямар	 байгаа	 билээ.	
Нийгмийн	 байдал,	 тоос	 тортог,	 утаа,	 түгжрэл,	
бухимдалтай	 байгаад	 байвал	 улс	 хөгжихгүй.	
Тэгэхээр	 бусдыгаа	 дээш	 татаж,	 хамтдаа	 өсөн	
дэвжиж,	 чинээлэг	 амьдралтай	 болохын	 төлөө	
зорих	 ёстой	 гээд	 ХасБанкийг	 үүсгэн	 байгуулж,	
жижиг	 зээл	 олгож	 эхэлж	 байсан.	 Хүмүүс	
ажилтай,	орлоготой	байх	ёстой	гэж	ярьсан.	Өнөө	
ч	 25	 жилийн	 турш	 энэ	 сэдвээ	 залхахгүй	 ярьж,	
ярилцлага	 өгсөөр	 л	 байна.	 Яриад,	 түүнийхээ	

төлөө	 уйгагүй	 ажиллаад	 байх	 нь	 нөлөө	 өгдөг	
юм	 билээ.	 Хэдэн	жилийн	 дараа	 харахад	миний	
ярьсан	 зүйлс,	 санааг	 аваад	 хэрэгжүүлсэн,	 ажил	
хэрэг	болгосон,	эсвэл	миний	ярьсныг	илүү	олон	
хүн	ярьж,	санааг	давтаад	байхаар	эерэг	нөлөө,	үр	
дүн	гараад	байдаг	юм	байна	би	харж	байна.

Сошиал	инфлюнсэр	гэж	хүмүүс	намайг	ярьдаг.	
Би	өөрийгөө	тэгж	нэрлээгүй.	Өөрийн	үзэл	бодлоо	
бусадтай	хуваалцаж	бичихээр	нөлөө	шууд	гардаг	
байдал	харагддаг.	Тэр	утгаараа	хүн	бүр	нийгмээ	
хөгжүүлэн	 цогцлооход	 оролцож,	 сайн	 сайхны	
төлөө	нэгэн	зүгт	зүтгэх	ёстой.	Улстөржилт,	хэрүүл	
уруул	 бага	 байх	 ёстой.	 Бүтээлч	 яриа	 өрнүүлдэг,	
бүтээлч	 хүмүүсийг	 сонсдог,	 хүлээж	 авдаг,	 үнэн	
зөвөө	ололцоод	хийчихдэг	байх	ёстой.	

-Хөрөнгө Оруулагч Үндэстэн-2023 Форум энэ 
сарын 29-30-нд болох гэж байна. Та Форумын 
оролцогчид болон иргэдэд хандаж юу хэлэх вэ?

-Бидэнд	 итгээд	 ороод	 ирчихсэн	 хүмүүс	
одоо	 ашиг	 шимээ	 хүртэж	 эхлэх	 ёстой.	 Хөрөнгө	
Оруулагч	 Үндэстэнд	 орж,	 нэгдсэн	 бүх	 хүмүүст	
баярлалаа.	 Орж	 амжаагүй	 бол	 заавал	 нэгдэж	
нийлээрэй.	 Бидний	 хийж	 буй	 ажилтай	 сайн	
танилцаж	 судлаарай.	 Дэмжээрэй.	 Итгэл	 байвал	
зүтгэл	 байдаг	 гэж	 ярьдаг.	 Үүнийг	 бид	 утгаар	 нь	
хийж	чадаж	байгаа	шүү.	Айхавтар	их	 хүлээлгүй,	
нэгдэж	 нийлээд	 хамт	 яваарай	 гэж	 хүсэж	 байна.	
Үр	 хүүхдэдээ	 хувьцаа	 аваарай.	 АрдКойныг	 авч	
дараад	 хэд	 болохыг	 нь	 хараарай.	 Бэлэглэж	 буй	
учир	алдах	зүйлгүй.	

Ирээдүйн	 Саятан	 хадгаламжийг	 ХасБанканд	
байхдаа	 нэвтрүүлж	 байсан.	 Ирээдүйн	 Саятан	
хүүхдүүд	манайд	ажиллаж	байна.	Хаана	ч	очоод	
лекц	 уншаад	 Ирээдүйн	 Саятан	 залуус	 байна	
уу	 гэхээр	 танхимын	 оролцогчдын	 тал	 нь	 гараа	
өргөдөг.	ХасБанканд	өнөөдөр	хүртэл	200	мянган	
Ирээдүйн	 Саятан	 данс	 эзэмшигч	 байдаг	 юм	
билээ.	

Монголын	 ирээдүйд	 би	 итгэдэг.	 Сохроор	
итгэх	 бус	 гэрэлтэй	 гэгээтэй	 амьдрахын	 тулд	
хамтдаа	 нэгдье,	 хийе	 гэж	 уриалж	 байгаа	 юм.	
Хөрөнгө	 Оруулагч	 Үндэстэн	 бол	 үүнд	 хамгийн	
чухал	 үүрэг	 гүйцэтгэж,	 хувь	 нэмэр	 оруулж	
байгаа	 гэж	 боддог.	 Аливаа	 нийгмийн	 сайн	
сайхны	эхлэл	хүний	доторх	сэтгэлийн	өөрчлөлт,	
амьдралын	үнэт	зүйл,	хандлагаас	эхэлдэг	гэдэгт	
би	итгэдэг.	 



Сохроор итгэх 
бус гэрэлтэй 
гэгээтэй 
амьдрахын 
тулд хамтдаа 
нэгдье, хийе 
гэж уриалж 
байгаа юм



              

30 Mongolian Economy      2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ



                            

31Mongolian Economy       2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ



              

32 Mongolian Economy      2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ

Ард Санхүүгийн Нэгдэл бол 
миний компани

Humans of Ard

Анх	Ард	Даатгал	
компанид	2006	онд	ажилд	
орж	2022	оноос	Дархан-Уул	
аймгийн	Салбар	Эрхэлсэн	
Захирал	мөн	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл	компаниа	төлөөлөн	
ажиллаж	байна.

Ард	Санхүүгийн	Нэгдэлд	
ажиллахад	их	сонирхолтой.	
Аливаа	байгууллагад	
ажилд	ороод	зөвхөн	нэг	
ажлаа	л	хийдэг	бол	манайд	
санхүүгийн	олон	салбар	луу	
хөрвөж	өөрийгөө	хөгжүүлэх	
боломжтой.	

Ард	Санхүүгийн	Нэгдлийн	
зүгээс	Ардын	брокер	
нэртэй	хөтөлбөр	зарласан.	
Энэ	хүрээнд	миний	хувьд	
бүтээгдэхүүн	үйлчилгээгээ	
иргэдэд	танилцуулах,	
санхүүгийн	боловсрол	олгох	
талаас	нь	мэдээлэл	өгөх	талд	
дээр	ажиллаж	байна.

Мөн	Ардын	Тэтгэврийн	
Данс	хуримтлал,	хувьцаа,	
хүүхдийн	хадгаламж	
зэрэг	манай	бүх	төрлийн	

Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэлд	2017	онд	
сургуулиа	төгсөөгүй	
байхдаа	ажилд	орж	
байсан.	Тухайн	үед	
ихэнхдээ	дата	аналист,	
фейсбүүкийн	чатбот	
хөгжүүлэлт	дээр	
ажилладаг	байлаа.

Харин	одоо	дотоод	
бүх	системүүд,	20-30	
вэбсайтын	хөгжүүлэлт,	
цаасны	хэрэглээг	
багасгах	үүднээс	хувьцаа	
эзэмшигчдийн	хурлын	
үеэр	онлайн	судалгаа,	
санал	авах	системийн	
сайжруулалт	дээр	
ажиллаж	байна.	Ардад	
ажилладаг	шалтгаанаа	
хэлээч	гэвэл,	компанийн	
удирдлагаас	ажлын	
ямар	нэг	дарамт	шахалт	
үзүүлдэггүй.	Алдсан	ч	
алдаанаасаа	суралцаад	
туршлага	хуримтлуулаад	
ажиллах	боломжоор	
хангадаг	нь	таалагддаг.	

бүтээгдэхүүн	үйлчилгээний	
талаар	сургалт	зохион	байгуулж	
байгаа.

Хүүхдүүд	бага	наснаасаа	
мөнгийг	хэрхэн	зөв	зүйтэй	
зарцуулах,	хуримтлалтай	
болсноор	ямар	давуу	талтай	вэ	
зэрэг	санхүүгийн	мэдээллээр	
хомс	өсдөг.	Тиймээс	дийлэнх	
нь	санхүүгийн	боловсрол	
муутай	өсөж	байна.	Харин	
манай	байгууллагын	эрхэм	
зорилго	бол	Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэнг	цогцлоох.	Энэ	ч	
үүднээс	Монголын	хүн	бүрийн	
санхүүгийн	боловсролыг	нь	
дээшлүүлэх	тал	дээр	олон	
ажил	хийж	байгаа	нь	манай	
компанийн	хамгийн	том	давуу	
тал.

Бид	энэ	онд	Бид	Илүү	
Байж	Чадна	хөтөлбөр	
хэрэгжүүлж	байна.	Энэ	
хүрээнд	Монголынхоо	бүх	
хүүхдүүдэд	хувьцаа	олгож	
байгаа.	Хүүхдүүдийг	багаас	нь	
санхүүгийн	болон	хөрөнгийн	
зах	зээлийн	мэдлэгтэй	болгох	
зорилгоор	энэхүү	хөтөлбөрийг	
хэрэгжүүлж	байна.

Энэ	мэт	Монголынхоо	
найман	настнаас	наян	настай	
буурайд	хүртэл	санхүүгийн	
боловсрол	олгохоор	эрмэлзэж	
байгаа	нь	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдлийн	үнэ	цэн	оршдог	гэж	
бодож	байна.	 

Угаасаа	алдаа	гаргадаггүй,	
төгс	хүн	гэж	байхгүй.	
Хамгийн	гол	нь	алдаагаа	
дахин	давтахгүй	байхад	
анхаарах	хэрэгтэй	гэсэн	
шаардлага	тавьдаг	нь	
миний	ажлын	“скилл”-д	
үнэхээр	нийцдэг.

Ажлын	“скилл”	дээр	
шахдаггүй	учраас	хэдий	
ачаалалтай,	хийх	ажил	
их	байсан	ч	дарамтгүй,	
өөрийн	нөөц,	боломжид	
тохируулж	ажиллах	
бүрэн	боломжтой.	
Тухайн	ажилтан	өөрийн	
хариуцсан	ажлаа	цагт	
нь	сэтгэлээсээ,	чанартай	
хийж	гүйцэтгэхэд	л	ямар	ч	
асуудал,	үүсэхгүй.

Би	ажлынхаа	
хажуугаар	амьд	
хөгжмийн	хамтлагт	
хөгжим	тоглодог.	Чөлөөт	
цагаа	зөв	боловсон	
өнгөрүүлэхэд,	ажлынхаа	
хажуугаар	хоббигоо	
хөгжүүлэхэд	ажлын	
цагийн	хуваарь	уян	хатан.	
Миний	хувьд	зарим	
тохиолдолд	гэрээсээ	
ажиллах	тохиолдол	ч		
байдаг.	Энэ	бүхэн	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдэлд	
тогтвортой	ажиллахад	
минь	их	нөлөөлдөг	
болов			уу.	 

Р.Сэрээтэр Ард Санхүүгийн Нэгдэл ХК-ийн 
Систем хөгжүүлэгч

Ч.Төгсбаяр Ард Даатгал ХК-ийн Дархан-Уул аймгийн 
салбар хариуцсан захирал 
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2007	онд	их	сургуулиа	
төгсөөд	Ардын	Тэтгэврийн	
Данс	компаниас	ажлын	
гараагаа	эхэлж	байлаа.	
Тухайн	үед	олон	улсад	
хувийн	тэтгэврийн	сан	аль	
хэдийн	бий	болчихсон.		
Залуу	наснаасаа	эхлэн	
тэтгэврийн	хуримтлал	
үүсгэх,	ирээдүйн	
санхүүгийн	эх	үүсвэрээ	
баталгаатай	болгох	гэдэг	
ойлголт	бэхэжсэн	үе.	
Харин	манай	улсад	2007	
онд	хувийн	тэтгэврийн	
данс	гэдэг	ойлголт	дөнгөж	
бий	болж	байлаа.

Энэ	эхлэлд	гар	бие	
оролцож	түүчээ	болж	
ажиллана	гэдэг	надад	
үнэхээр	сонирхолтой	
санагдаж	байсан.	

Манай	компани	
Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэнг	цогцлоох	
гэсэн	уриатай.	Сургуулиа	
төгсөөд	шинэ	боловсон	
хүчний	хувьд	эхэн	
үедээ	энэ	утга	агуулгыг	
төдийлөн	сайн	ухаж	
ойлгодоггүй	байлаа.	
Харин	олон	жил	ажиллаад	
туршлага	хуримтлуулахын	
хэрээр	миний	үнэт	зүйл	
компанийн	үнэт	зүйл	
нэг	шугамд	огтлолцдог	
болсон.	Өнөөдрийн	
миний	үнэт	зүйл	бол	

Би	2016	онд	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдэлд	ажилд	
орж	байлаа.	Намайг	анх	
ажилд	ороход	Монголд	
хөрөнгийн	зах	зээлийг	
идэвхжүүлэх,	ард	иргэдийн	
санхүүгийн	боловсролыг	
дээшлүүлэх	зорилго	бүхий	
Хөрөнгө	Оруулагч	Үндэстэн	
хөдөлгөөнийг	Ч.Ганхуяг	
захирал	санаачлан	ажил	ид	
дундаа	өрнөж	байсан.	

Хөрөнгийн	зах	зээл,	
хөрөнгө	оруулалт,	хувьцааны	
талаар	шинэ	зүйл	сурах	
боломж	тохиож	эргээд	энэ	
салбарын	хөгжлийг	түүчээлж,	
мөс	хагалах	баг	хамт	олон	
дунд	орж	ажиллах	хүсэл,	
эрмэлзэл	намайг	хөтөлж	
оруулсан	гэж	хэлж	болно.

Тухайн	үед	арилжааны	
банкууд	л	дотооддоо	
аудиттай,	бусад	салбарт	
дөнгөж	нэвтэрч	эхэлж	
байсан.	Зарим	томоохон	
групп	компаниуд	ч	дотоод	
аудитгүй	байсан	үе.	Харин	
Ард	Санхүүгийн	Нэгдлийн	
зорилго	нь	сайн	засаглалыг	
бий	болгох,	хувьцаа	
эзэмшигчдийн	хөрөнгийг	
үнэн	зөв	тайлагнахад	дотоод	
аудит	заавал	байх	ёстой	гэсэн	
алсын	хараатай	байсан.	Тэр	ч	
үүднээс	намайг	авсан	болов	
уу.

Миний	хувьд	өмнө	нь	

Монголынхоо	бүх	
иргэдийг	санхүүгийн	
жаахан	ч	гэсэн	мэдлэгтэй	
болоосой	гэж	хүсдэг.

Заавал	санхүүгийн	
гүнзгий	мэдлэгтэй,	
мэргэжилтний	хэмжээнд	
биш	ч	орлого	зарлагадаа	
зөв	менежмент	хийдэг,	
өөрт	байгаа	мөнгөө	
хэрхэн	удирдах	вэ	гэдгээ	
мэддэг	байгаасай	гэж	
боддог.	Энэ	утгаараа	
Хөрөнгө	Оруулагч	
Үндэстэнг	цогцлоох	
эрхэм	зорилго,	алсын	
хараа	миний	доторх	
чин	хүсэлтэй	нийцдэг.	
Магадгүй	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэлд	урт	удаан,	
тогтвортой	ажиллах	
шалтгаануудыг	нэг	нь	ч	
энэ	гэж	бодож	байна.

Нөгөө	талдаа	нягтлан	
бодогч	гэдэг	нь	зөвхөн	
орлого	зарлага	бүртгэж	
суудаг	хүн	биш.	Тухайн	
байгууллагын	амин	гол	
судас	нь	нягтлан	бодогчид	
байдаг.	Бидний	хийж	
байгаа	ажил	үргэлж	
хариуцлагатай,	нямбай	
байхыг	шаарддаг.	Тоо	
бүртгэл	бол	компанийн	
суурь	юм.	

Миний	бодлоор	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдэл	бол	
санхүүгийн	диваажин.	
Өөрөөр	хэлбэл,	санхүүгийн	
чиглэлээр	төгссөн	шинэ	
төгсөгч	манай	компанид	
ажилд	орлоо	гэхэд	тэр	хүн	
санхүүгийн	салбарын	бүх	
талын	мэдлэг,	туршлагыг	
хуримтлуулж	чадна	гэж	
боддог.	 

 

компаниудад	нэгээс	хоёр	
жил	ажиллаад	өөр	газар	орж	
ур	чадвараа	сайжруулах,	
бусад	боломжийг	олж	харах	
хэрэгтэй	гэсэн	арга	барилтай	
байсан	ч	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэлд	ороод	энэ	үзэл	
бодол	минь	өөрчлөгдсөн.

Учир	нь	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл	бол	миний	компани	
гэдэг	нүдээр	харж,	ажилдаа	
ханддаг	болсон.	Сайн	
ажиллаад	компаниа	
хөгжүүлэх	нь	эргээд	надад	ч	
ашигтай,	ирээдүйн	амьдрал	
минь	ч	илүү	баталгаатай	
болно	гэж	боддог.

Мөн	удирдлагуудын	
зүгээс	үргэлж	манлайлан,	
баг	хамт	олондоо	үлгэрлэж	
ажилладаг	нь	үнэхээр	
таалагддаг.	Багийн	гишүүд	
ч	манлайллаас	нь	үлгэр	
дуурайлал	авч,	ажилдаа	
илүү	идэвхтэй,	сэтгэлээсээ	
ханддаг.	

Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл	анх	байгуулагдаж	
байхдаа	ирээдүйд	нээлттэй	
хувьцаат	компани	болох	
зорилготой	байсан.	
Тиймээс	жил	бүр	тодорхой	
хэмжээний	хувьцааг	
ажилтнууддаа	бонус	
байдлаар	урамшуулдаг.	
Тухайн	үед	компанийн	нэгж	
хувьцааны	үнэ	цэн	1,000	
төгрөг	байсан	бол	өнөөдөр	
3,500	болтлоо	өссөн	байна.	
Ингээд	ажиллаж	байгаа	
компанийнхаа	хувьцаа	
эзэмшигч	нь	болоод	жилээс	
жилд	үнэ	цэн	нь	өсөөд	
байхаар	ажиллах	урам	зориг,	
ирээдүйдээ	итгэх	итгэл	ч	
нэмэгддэг	юм	байна.	 

М.Мөнх-эрдэнэ Ард Санхүүгийн Нэгдэл ХК-ийн 
Дотоод аудитор

Г.Сэлэнгэ Ард Санхүүгийн Нэгдэл ХК-ийн 
Ерөнхий нягтлан бодогч



              

34 Mongolian Economy      2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ



                            

35Mongolian Economy       2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ

ХҮ ХАМТЛАГИЙН 
фенүүд Метаверст цуглаж, 
Монгол өв соёлоор аяллаа

Анхдагч

“Хү	-	Метаверст”	тоглолт	2023	оны	гуравдугаар	
сарын	30,	31-ний	өдрүүдэд	Ази,	Европ,	Америкийн	
гурван	 бүсэд	 амжилттай	 зохион	 байгуулагдлаа.	
Нийт	 60	 гаруй	 минутын	 хугацаанд	 дэлхий	 даяар	
тархан	 суугаа	 “Хү”	 хамтлагийн	фенүүд	метаверст	
нэгэн	 дор	 цуглаж,	 хамтлагийн	шилдэг	 есөн	 уран	
бүтээл,	сонирхолтой	өгүүлэмжээр	аяллаа.	

Тоглолтод	нийт	94	улсын	үзэгчид	хандсан	ба	тэд	
хамтлагийн	сонгосон	дуучны	дүрийг	бүтээж,	бодит	
амьдрал	дээр	боломжгүй	үзэгдлүүд,	гараар	бүтээх	
боломжгүй	 тайзны	 шийдэл	 бүхий	 орчинд	 “Хү”	
хамтлагтай	гайхалтай	цагийг	өнгөрүүлжээ.	Тоглолт	
үзэнгээ	 тоглохоос	 гадна	АрдКойноор	баатруудын	
хувцас,	 хөдөлгөөнийг	 худалдаж	 авах	 боломжийг	
олгосон	нь	метаверст	орсон	хүмүүст	сонирхолтой	
байсныг	үзэгчид	онцолж	байв.

Тус 
тоглолтоор 
дамжуулан 
Монгол 
залуучууд 
олон улсад 
технологийн 
чадвараа 
гайхууллаа

Ийнхүү	 метаверс	 дэх	 тус	 тоглолтоор	
дамжуулан	 Монгол	 залуучууд	 олон	 улсад	
технологийн	 чадвараа	 гайхуулж,	 мэргэжлийн	
түвшний	 бүтээл	 хийж	 чадсаныг	 салбарынхан	
өндрөөр	 үнэллээ.	 Нийт	 есөн	 сарын	 хугацаа	
зарцуулж	бүтээсэн	уг	тоглолт	нь	дэлхийн	анхны	
бүрэн	 хэмжээний	 рок	 виртуал	 тоглолт	 болсон	
бөгөөд	 тоглолтыг	 бүтээхэд	 Ард	 Санхүүгийн	
Нэгдэл,	 “МетаФорс”,	 “ВЭП	 Энтертайнмент”,	
“Гэртүүн”,	 “Креатив	 Трэнд”	 зэрэг	 технологи,	
санхүүгийн	компаниуд	хамтран	ажиллалаа.

Уг	тоглолтоор	Монгол	үндэстнийхээ	өв	соёл,	
түүхийг	дэлхийд	таниулснаас	гадна	урьд	хожид	
байгаагүй	бизнес	моделийг	бий	болгож	чадсан	
нь	өнөө	үед	чухал	ач	холбогдолтой,	аргагүй	том	
дэвшилтэт	үйл	явдал	байлаа.		
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авах,	их	дээд	сургуулийн	төлбөрөө	
төлөх	зэрэг	асар	олон	боломжтой.	
Бэлэн	мөнгө	АТМ-ээс	татаж	авч	болно.	
Түүнчлэн	үзвэр	үйлчилгээний	тасалбар	
захиалах,	тоглоом	тоглох,	сугалаанд	
оролцох	зэрэг	бусад	нэмэлт	үйлчилгээг	
санал	болгодог.	Бид	удахгүй	аппдаа	
телемедициний	үйлчилгээ	нэмэхээр	
ажиллаж	байна.	

Мэдээж	Ард	Аппын	нэг	чухал	
онцлог	бол	АрдКойны	урамшуулал	юм.

-Ард Аппын Version 5.0 хувилбарыг 
танилцуулж байна. Энэ хувилбарын 
гол онцлог юу вэ?

-Ард	Апп	бол	Монголын	анхны	
супер	апп.	Тийм	ч	учраас	өнөөдөр	
шинэчлэгдсэн	тав	дахь	хувилбараа	
танилцуулж	байна.

Уг	шинэчлэлийг	манай	хамт	олон	
чамгүй	урт	хугацаанд	буюу	нэг	жилийн	
туршид	хийсэн.	Учир	нь	бид	Ард	Аппын	
загвар	дизайныг	бүрэн	шинэчилж,	
хэрэглэхэд	аль	болох	хялбар,	эвтэйхэн,	
энгийн	байлгахад	маш	их	анхаарч	
ажиллалаа.	Хуримтлал,	даатгал,	үнэт	
цаас,	зээл	зэрэг	бүх	төрлийн	үйлдлийг	
хялбаршуулсан.

	Шинэ	хувилбарын	гол	давуу	тал	
нь	хэрэглэгчид	апп	дотроо	хоорондоо	
мессенжерээр	харилцаж,	чатаар	мөнгө,	
койн	шилжүүлэх	боломжтой	болсон.	
Цаашид	бид	мессенжертээ	групп	чат	
үүсгэх,	видео	колл	хийх,	файл	шэйрлэх	
боломжийг	бүрдүүлнэ.

	Түүнчлэн	ончайн	хэтэвч	буюу	койны	
гүйлгээ	нь	блокчэйн	дээр	суурилан	

Ард Апп

-Ард Аппыг яагаад супер апп гэж 
нэрлэдэг тухай асуултаар ярилцлагаа 
эхэлье.

-Хүний	өдөр	тутмын	хэрэгцээт	
үйлдлүүдийг	нэг	дор	багтаасан	аппыг	
олон	улсад	супер	апп	гэж	үздэг.

Бид	Ард	Аппыг	санхүүгийн	
үйлчилгээнд	суурилсан	супер	апп	
гэж	тодорхойлдог	юм.	Манай	апп	
санхүүгийн	үндсэн	дөрвөн	үйлчилгээ	
үзүүлдэг.	Нэгдүгээрт,	хүмүүст	хамгийн	
хэрэгцээтэй	үйлчилгээ	болох	онлайн	
зээл	орно.	Та	гар	утсаараа	барьцаагүй,	
цаасан	материал	бүрдүүлэх	
шаардлагагүй,	ердөө	нэг	минутын	
дотор	50,000-5,000,000	сая	төгрөгийн	
зээл	авч	болно.	Хоёрт,	хуримтлалтай	
холбоотой	бүх	бүтээгдэхүүнийг	Ард	
Аппаас	авах	боломжтой.	Гуравт,	
үнэт	цаасны	үйлчилгээ.	Монголын	
Хөрөнгийн	Биржийн	арилжаанд	
оролцож,	хувьцаа,	бонд	авч	болно.	
Дотоодын	хөрөнгийн	биржээс	гадна	
олон	улсын	биржээс	гадаадын	
компаниудын	хувьцааг	авах	боломжийг	
бүрдүүлсэн.	Дөрөвт,	даатгалын	
үйлчилгээ.	Гэнэтийн	ослын,	аяллын,	
эрүүл	мэндийн	даатгалыг	Ард	Аппаас	
авч	болдог.	Та	даатгалын	мэдээллээ	100	
хувь	онлайнаар	өгөхөөс	гадна	нөхөн	
төлбөрийн	үйлчилгээг	мөн	аппаар	
дамжуулж	авна.

	Эдгээр	үндсэн	функцээс	гадна	СӨХ,	
цахилгааны	болон	гар	утасны	төлбөрөө	
төлөх,	үүрэн	холбооны	оператор	
компаниудын	нэгж,	дата	худалдаж	

Супер апп хэмээх тодотголтой Ард Аппын талаар Ард Санхүүгийн Нэгдлийн 
Дижитал Стратеги Эрхэлсэн Захирал Ж.Дашнямтай ярилцлаа.

хийгдэж	байна.	Ингэснээр	Ард	Апп	
дээр	байгаа	койноо	хүссэн	бирж	
дээрээ	бүртгүүлэх	боломжтой.

-Та Ард Аппын ойрын болон 
хэтийн ирээдүйг хэрхэн тодорхойлох 
вэ?

	-Супер	апп	гэдэг	утгаараа	хэрэглэгч	
нарынхаа	өдөр	тутмын	үйлчилгээ	
авах	боломжийг	нь	улам	нэмэгдүүлнэ.	
Үүний	тулд	Ард	Апп	маань	брэнд	
болж,	илүү	бие	даасан	статустай	болох	
юм.	Өөрөөр	хэлбэл,	Ард	Апп	нь	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдлийн	нүүр	царай	
болно.

Цаашид	Монголын	хамгийн	хурдан,	
хамгийн	хялбар,	хамгийн	амархан	апп	
байхыг	зорино.

-Та “Аппрентис Монгол” 
нэвтрүүлгийн ялагч болсноор Ард 
Санхүүгийн Нэгдлийн нэг гишүүн 
боллоо. Анхны сэтгэгдлээсээ 
хуваалцана уу?

-Ний	нуугүй	хэлэхэд,	санхүүгийн	
чиглэлийн	компаниудын	талаарх	
миний	бодлыг	эрс	өөрчилсөн.	Ийм	
чиглэлийн	дийлэнх	компани	албаны,	
уламжлалт	хэв	маяг	давамгайлсан	
соёлтой	байдаг	бол	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдэл	нь	стартап,	корпорэйт	соёлыг	
хослуулснаас	гадна	маш	хурдтай	
ажиллаж,	шийдвэр	гаргадаг	нь	
миний	арга	барилд	нийцсэн.	Маш	
чөлөөтэй,	хурдтай	ажилладаг	залуу	
бүрэлдэхүүнтэй.	Энэ	нь	намайг	ажилдаа	
хурдан	дасахад	их	нөлөөлсөн.		

Ж.ДАШНЯМ: Монголын 
хамгийн хурдан, хялбар, 
амархан апп байхыг зорино
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С.ОРГИЛ: Анхдагчийн олон тодотгол 
бидэнтэй холбогддог 

Шинэ үеийн захирлууд

-Та компанийнхаа 
15 жилийн түүхээс ямар 
амжилтуудыг онцлох вэ?

-Монголдоо	анхдагчийн	
олон	тодотгол	бидэнтэй	
холбоотой	байдаг.	Монголын	
анхны	финтек,	анхны	цахим	
хэтэвч,	анхны	смарт	апп,	
анхны	нэвт	онлайн	цахим	
гүйлгээ	гаргагч,	анхны	данс	
суурьтай	мобайл	гүйлгээ,	
анхны	хувийн	хэвшлийн	
цахим	гүйлгээ	боловсруулагч	
гээд	олон	зүйлээр	анхдагч	юм.

Анхны	цахим	хэтэвч	болох	
“Мост	Мони”-г	2010	онд	
гаргаж,	2012	онд	олон	банкны	
данс	холбох	боломжоор	
өргөтгөсөн.	Одоо	ч	бүх	
санхүүгийн	дансаа	удирдах	
боломжтой,	хэрэглэгч	төвтэй	
цорын	ганц	цахим	хэтэвч	
хэвээр	байна.

Эдгээр	чиглэл	бүрд	
анхдагч	болж,	технологийн	
шилдэг	шийдэл,	архитектурт	
суурилсан	үндэсний	
хэмжээний	төлбөр	тооцооны	
дэд	бүтцийг	байгуулж	чадлаа.

-Компанийн 
харилцагчдын цар хүрээ 
ямар байна вэ?

-МОСТ	платформд	
арилжааны	зургаан	банк,	
27	ББСБ,	үнэт	цаасны	
дөрвөн	компани,	36	мянган	
мерчант,	170	гаруй	биллер,	
10	гаруй	финтек	компани,	
үүрэн	холбооны	дөрвөн	
оператор	холбогдсон.	Эдгээр	
байгууллагын	интернэт	банк,	
мобайл	банк,	финтек	аппууд	

манай	үйлчилгээнүүдийг	
цогцоор,	эсвэл	шаардлагатай	
үйлчилгээгээ	хэсэгчлэн	авч	
харилцагч	нартаа	дамжуулан	
үзүүлдэг.	Платформын	
хэмжээнд	хэрэглэгчийн	тоо	
1,6	саяд	хүрсэн.

-“Мост финтек” 
компани ямар бүтээгдэхүүн, 
үйлчилгээний хөгжүүлэлт 
дээр ажиллаж байна вэ?

-Бид	ирээдүй	бол	
харилцан	холболт	буюу	
интеграц	гэж	үздэг.	Бизнесийн	
байгууллага	бүр	нүсэр	
технологийн	дэд	бүтэцтэй	
байх	албагүй,	харилцан	
холбогдож	технологийн	
зардлаа	бууруулахын	зэрэгцээ	
шинэ	боломжоор	бизнесээ	
өргөжүүлэх	нь	оновчтой	юм.

Блокчэйн	ертөнц	дэх	
дансаа	фиат	дахь	хэтэвчээрээ	
нэг	дороос	удирдах	
боломжийг	олгох	үйлчилгээг	
ойрын	хугацаанд	гаргана.	
Бөөний	бараа	нийлүүлэгч,	
жижиглэн	худалдааны	
мерчант,	худалдан	авагч	

суурьтай	мэргэжил	маань	нь	
давуу	тал	болдог	гэж	боддог.	
Би	Сиднейн	Технологийн	
Их	Сургуулийг	мэдээлэл	
технологийн	менежмент,	
программ	хангамжийн	
чиглэлээр	төгссөн.	2006	оноос	
өнөөгийн	“МОСТ	Финтек”	
компанийн	ТУЗ-ийн	дарга	
А.Сүхдорж	гуайтай	хамт	
бүх	арилжааны	банк,	үүрэн	
холбооны	операторуудад	
цахим	төлбөр	тооцооны	
дундын	төв	байгуулах	
саналаа	танилцуулж,	2008	
онд	хөрөнгө	оруулалт	
татсанаар	компаниа	
байгуулж	байлаа.	Финтекийн	
салбар,	цахим	хэтэвч,	смарт	
апп,	нэвт	онлайн	гүйлгээ	
гэдэг	ойлголт	байгаагүй	тэр	
үед	үйлчилгээгээ	ойлгуулахад	
хүндрэлтэй	тулгарч	байсан.	
Гэхдээ	алсын	хараа	зөв	
байвал	амжилтад	хүрнэ	
хэмээн	тууштай	зүтгэсээр	
өдий	зэрэгт	хүрчээ.

Бид	бизнесийн	
байгууллагуудын	харилцан	
холболтын	төв	болж,	
мэдээлэл	дамжуулах,	
гүйлгээг	нь	боловсруулах,	
төлбөр	тооцооны	шийдэл,	
үйлчилгээ	хүргэх	сувгаар	
хангаж	ажилладгийн	хувьд	
тал	бүрийн	мэдлэгтэй	байх	
шаардлага	үүсдэг.	Тиймээс	
технологиос	гадна	бизнесийн	
олон	салбарын	онцлог,	
бэрхшээлийг	ойлгож,	шийдэл	
санал	болгодгооороо	онцлог	
болов	уу.	

хоорондын	гүйлгээний	
процессыг	автоматжуулж,	
санхүүжилтийн	асуудлыг	
нь	шийдсэн	нийлүүлэлтийн	
гинжин	хэлхээний	охин	
компани	байгуулсан.	

Худалдан	авах	гэж	буй	
орон	сууц,	байшингаа	
виртуал	орчинд	бодит	
мэт	мэдрэх	боломж	бүхий	
үл	хөдлөх	хөрөнгийн	
худалдаа,	түрээсийн	зах	
зээлийг	цахимжуулах	төсөл	
эхлүүллээ.	Бизнесийн	бүх	
салбар,	тэдгээрийн	оролцогч	
талуудын	дэд	бүтцийн	
зангилаа	дээр	оршиж	
буйн	хувьд	харилцагчийн	
үйлчилгээний	дуудлагын	
төвөөр	хангах	шаардлагатай	
байгааг	мөн	олж	харлаа.

-Технологийн компани 
удирдахын онцлог юу вэ?

-Мэдээллийн	технологи	

Монголын ууган финтек компани “МОСТ финтек” ХХК-ийн Гүйцэтгэх захирал С.Оргилтой ярилцлаа.

Ирээдүй бол 
харилцан холболт
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М.ЭНХ-АМГАЛАН: Блокчэйн, хиймэл оюуны 
төслүүдэд анхаарч ажиллаж байна

-Юун түрүүнд өөрийгөө 
болон компаниа манай 
уншигчдад танилцуулна 
уу?

-Намайг	М.Энх-Амгалан	
гэдэг.	ШУТИС-ийн	МХТС-ийг	
компьютерийн	шинжлэх	
ухааны	чиглэлээр	төгссөн.	
16	настайдаа	анхны	
бизнесээ	эхлүүлж,	хэд	
хэдэн	төсөл	дээр	ажиллаж	
байлаа.	Одоо	“Diverse	
Solutions”		компанийн	
үүсгэн	байгуулагч,	Гүйцэтгэх	
захирлаар	ажиллаж	байна.

Компаниа	оюутан	цагийн	
найзуудтай	нийлж,	2019	онд	
байгуулсан.	22-23	настай	
залуус.	Бид	Ард	Санхүүгийн	
Нэгдлээс	хөрөнгө	оруулалт	
татаж	ажлаа	эхэлж	байлаа.	
Одоо	бид	дөрвөн	төсөл	дээр	
ажиллаж	байна.

Эхний	төсөл	болох	Kryp-
toMN	бол	виртуал	хөрөнгө,	
блокчэйн	технологийн	
хөгжил,	ололтын	талаарх	
үнэн,	зөв	мэдээллийг	
өгөх	медиа-технологийн	
хосолмол	платформ	юм.	
Бид	монгол	койнуудын	
ханш,	үнийн	мэдээлэл,	хэр	
уналт,	өсөлттэй	байгааг	нь	
харуулж,	датаг	нь	хадгалж	
байна.	Бид	уг	платформоо	
өнгөрсөн	оны	дөрөвдүгээр	
сараас	хөгжүүлсэн	бөгөөд	
“Тэнгэр”	телевизтэй	хамтран	
менежментийг	нь	хийдэг.

IDAX	бол	бидний	
хөгжүүлсэн	Монголын	
анхны	крипто,	секюрити	

токен	хосолсон	виртуал	
хөрөнгийн	бирж	юм.	Ард	
Санхүүгийн	Нэгдэлтэй	
хамтарсан	эхний	төсөл	
маань.	МОНТ	стэйблкойн	
төслийн	зорилго	бол	
төгрөгийг	долларын	
блокчэйн	дээр	олборлоход	
оршдог.	Мөн	“ArdMoney”	
төслийг	хариуцан	ажиллаж	
байна.		

Цаашид	hyperledger	дээр	
суурилсан	блокчэйн	төсөл	
хэрэгжүүлэхээр	ШУТИС-тай	
хамтарч	байна.

-Яагаад блокчэйн 
технологийг сонирхож 
энэ салбарт бизнес эрхлэх 
болсон бэ?

-Би	дунд	сургуульд	

-Энтрепренер хүнд 
ямар зан чанар байх ёстой 
вэ? Бизнес эрхлэх хүсэлтэй 
залууст туршлагаасаа 
хуваалцана уу?   

-Зоригтой,	зорилготой,	
тууштай	зан	чанар	чухал.
Технологийн	чиглэлийн	
бизнесийг	их	хэмжээний	
хөрөнгө	шаардахгүйгээр	
эхлүүлж	болдог.	Сайн	
интернэт,	сайн	лаптоп	
байхад	л	бизнесээ	эхлүүлж	
болох	давуу	талтай.	Заавал	
оффис	түрээслэх	албагүй.	
Бүтээгдэхүүнээ	кофе	шопт	
суугаад	ч	хийж	болно.
Байгаа	орчиндоо	зохицоод	
ажиллах	боломжтой.	
Хөрөнгө	оруулалт	татах	гэж	
яарах	хэрэггүй.	

Татварын	асуудал	
залуу	бизнес	эрхлэгч	нарт	
хүнд	сэдэв	болдог.	Гэхдээ	
стартапуудыг	дэмжсэн	
хууль,	эрхзүйн	орчин	
сайжирч	байна.	Тийм	учраас	
их	сургуулиудтай	хамтраад	
старт-ап	байгуулбал	
татвараас	хөнгөлөгдөх	гээд	
боломж	бий.	

Мөн	мэдээж	зорилгодоо	
тууштай	үнэнч	байж,	
бодит	байдалд	тулгуурлан	
шийдвэр	гаргадаг	байх	
хэрэгтэй.	Орлого	олохгүй	
байх,	оффисоосоо	хөөгдөх,	
хувийн	юмаа	зарж	түрээсээ	
төлөх,	хамтрагчид	ажлаас	
гарах	зэрэг	бэрхшээл	байдаг	
учраас	сэтгэлийн	хаттай	
байх	хэрэгтэй.	

сурч	байхаасаа	технологи,	
програмчлалын	чиглэлийг	их	
сонирхдог	байсан.	Улмаар	
Ард	Санхүүгийн	Нэгдэлтэй	
хамтран	ажиллаж,	Ард	
Койны	судалгааг	хийж	
байхдаа	блокчэйн	бол	маш	
том	зах	зээл,	тийм	учраас	
ирээдүйтэй	бизнес	гэсэн	
өнцгөөс	харж	эхэлсэн.

Мөн	миний	суралцаж	
төгссөн	компьютерийн	
шинжлэх	ухааны	чиглэлтэй	
ойр	учраас	блокчэйн,	
хиймэл	оюунд	их	анхаарч,	
хөгжүүлэхээр	ажиллаж	
байна.

-Хөрөнгө Оруулагч 
Үндэстэн чуулганд ямар 
бүтээгдэхүүн танилцуулах 
вэ?

-Бид	hyperfusion	гэж	
нэрлэсэн	шинэ	төрлийн	
блокчэйнээ	танилцуулна.	
Харин	би	хиймэл	оюун	
ухааны	талаар	болон	Ард	
Мааний	төслийг	технологи	
талаас	нь	танилцуулна	Ийм	
гурван	танилцуулга	хийнэ.

Мэдээллийн технологийн салбарт, тэр дундаа блокчэйн хэмээх сонирхолтой чиглэлээр амжилттай ажиллаж 
буй “Diverse Solutions” ХХК-ийн үүсгэн байгуулагч, Гүйцэтгэх захирал Л.Энх-Амгалан тус салбарт хуримтлуулсан 
туршлага, компанийн төслүүдийн талаар ийн ярьж байна.

Тууштай, 
бодит байдалд 
тулгуурлан 
шийдвэр гаргадаг 
байх хэрэгтэй



                            

43Mongolian Economy       2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ



              

44 Mongolian Economy      2023 оны 04 сар

ЭДИЙН ЗАСАГ

С.БАТЦЭНГЭЛ: Төрийн үйлчилгээг метаверст 
хүргэх дэлхийн анхны улс болно

-“Метафорс” компани 
байгуулагдсанаас хойш 
ямар бүтээгдэхүүн, 
үйлчилгээ гаргав?

-Манай	компани	
2022	оны	нэгдүгээр	сард	
байгуулагдсанаас	хойш	
метаверст	дэд	бүтэц	
байгуулахад	голлон	
анхаарч	ажилласан.	Энэ	нь	
хүмүүс	аватараа	удирдаад,	
бидний	бүтээсэн	виртуал	
Улаанбаатар	хотоор	аялаж,	
албан	байгууллагуудын	
сонгосон	байрлал	дээр	
нь	виртуал	оффис,	
худалдааны	төв	зэргийг	
хөгжүүлж	өгнө	гэсэн	үг	
юм.	Аватарууд	хотоор	явж,	
ярилцаж,	метаверс	дээр	
3D	бүтээгдэхүүн	худалдаж	
аваад	түүнийгээ	бодит	
ертөнц	дээр	гэртээ	хүргүүлж	
авах	боломжтой.

Манай	бүтээсэн	
метаверст	банк	санхүүгийн	
байгууллага,	даатгал,	
цахилгаан	барааны	дэлгүүр,	
эмч,	сэтгэл	зүйч,	санхүүгийн	
зөвлөгөө,	гэр	бүлийн	
зөвлөгөө,	гадаад	хэлний	
сургалтын	төв	зэрэг	40	гаруй	
байгууллага,	үйлчилгээ	бий.

-Метаверст хот 
байгуулна гэхээр…?

-Метаверст	хот	
байгуулахад	IT	болон	3D	
чухал	үүрэгтэй.	Дийлэнх	
ажлыг	IT-ийн	баг	нугалдаг.	
Гол	нь	серверийн	зохион	
байгуулалтыг	сайн	хийхгүй	
бол	апп	гацах,	аппаас	

гарах	гэх	мэт	алдаа	гардаг.	
Жишээлбэл,	тухайн	
метаверст	байгаа	100	
хүний	нэг	нь	хөдлөхөд	99	
хүнд	датаг	хоцрогдолгүй	
дамжуулах	ёстой.	Нөгөө	99	
хүн	нь	мөн	хөдөлнө.	Үүнийг	
зохицуулах	нь	маш	хүнд.	
Гэвч	бид	үүнийг	амжилттай	
шийдэж	чадсан.

-Ойрын хугацаанд 
ямар шинэ бүтээгдэхүүн, 
үйлчилгээ танилцуулах вэ?

-Бид	Цахим	хөгжлийн	
яамтай	хамтарч,	төрийн	
үйлчилгээг	метаверст	авдаг	
болгохоор	ажиллаж	байна.	
Тавдугаар	сард	демогоо,	
долдугаар	сард	аппаа	
албан	ёсоор	танилцуулна.	
Ингэснээр	Монгол	Улс	
төрийн	үйлчилгээг	
метаверст	хүргэх	дэлхийн	
анхны	улс	болно.

Та	гар	утсан	дээрээ	
metaland	аппийг	татаж	
суулгаад,	аватараа	үүсгэнэ.	
Улмаар	метаверс	дэх	
төрийн	үйлчилгээний	төвд	

хүмүүст	боловсрол	эзэмших	
боломж	хомс,	төрийн	
үйлчилгээ	авахад	хүнд	
байдаг.	Харин	метаверст	
виртуал	багш,	туслахаар	
дамжуулаад	эдгээр	
үйлчилгээг	авч	болно.

Ташрамд	дурдахад,	
манай	компани	“Хү”	
хамтлагийн	тоглолтыг	
метаверст	хийсэн.	
Метаверст	хамгийн	удаан	
үргэлжилсэн	рок	тоглолт	
гэж	болно.	Бид	олон	улсын	
хэд	хэдэн	уралдаанд	тус	
тоглолтыг	сойж	байгаа.	
Шагнал	авах	болов	уу	гэж	
найдаж	байна.

-Та манай уншигчдад 
өөрийгөө товч танилцуулна 
уу? Метаверс хэмээх 
сонирхолтой чиглэлээр 
яагаад ажиллах болов?

-Би	мэдээлэл	
технологийн	салбарт	10-аас	
дээш	жил	ажиллаж	байгаа	
туршлагатай.	Их	сургуулиа	
программ	хангамжийн	
инженерчлэл	буюу	цэвэр	
код	бичдэг	талдаа	төгссөн.	
Улс	орон	бүр	өөрсдийн	
сошиал	платформыг	
хөгжүүлж,	иргэдийнхээ	
мэдээллийн	аюулгүй	
байдлыг	хангаж	ажилладаг.	
Бид	Facebook,	Instagram,	
TikTok	зэрэг	сошиал	
платформууд	дээр	хоцорсон	
нь	харамсалтай.	Тиймээс	
бид	үндэсний	метаверсийг	
бий	болгохоор	ажиллаж	
байна.	

очиж,	ХУР,	ДАН	гэсэн	лого	
бүхий	аватартай	харилцаж,	
шаардлагатай	лавлагааг	
имэйлээр	авах	боломжтой.	
Нийт	110	гаруй	төрлийн	
лавлагааг	авдаг	болно.

Мөн	“HandPro”	
компанитай	хамтарч,	
сонсголгүй	хүмүүс	дохионы	
хэлээрээ	төрийн	үйлчилгээ	
авах,	хоорондоо	харилцах	
боломжийг	олгох	замаар	

хүртээмжтэй	метаверс	
бүтээхийг	зорьж	байна.	
Үүний	тулд	дохионы	хэлтэй	
виртуал	туслах	бүтээх	юм.	
Манай	улсад	сонсголын	
бэрхшээлтэй	12	мянган	хүн	
байдаг	ч	ердөө	20	орчим	
дохионы	хэлний	багштай	
гэсэн	судалгаа	бий.	Эдгээр	

 “Метафорс” ХХК-ийн Гүйцэтгэх захирал С.Батцэнгэлтэй метаверст хэрэгжүүлж буй төсөл, 
арга хэмжээнийх нь талаар ярилцлаа

Бид үндэсний 
метаверсийг бий 
болгохоор зорин 
ажиллаж байна
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óðñãàëä íýãäýõ íü õýð ò îõèðîìæò îé âý?

äàãàâàð ãàðàõ óó?

Ø èíý êîéí ãàðãàëàà, ìàø îëîí 

ãýæ õýëýõ ÷ õýñýã áèé. Õ î¸ð òàëä 

õóâààãä÷èõëàà. Èðãýäèéí ýðãýëçýýã 

òàéëàõûí ò óëä òà íýãèéã õýëýõ áàéõ?

ë àøèã îëíî. Ò èéì ó÷ðààñ ýðñäýë 

 

Ä ýëõèé äýýð ãàðñàí êîéíóóäûí 97 õóâü 

òàëààð òà þó õýëýõ âý?

òàëààð

Блокчэйн технологийн чиглэлээр 
программ бичиж, Дэлхийд 
гарах алтан боломж ирж байна 

-Мөнгө үүссэн цагаасаа хойш 
хувьсаж, өөрчлөгдсөөр ирсэн. Тэгвэл 
сүүлийн жилүүдэд цахим мөнгө 
ихээр гарч эхэллээ. Монгол Улс 
цахим мөнгөний урсгалд нэгдэх нь 
хэр тохиромжтой вэ?

-Хамгийн	тохиромжтой.	Яагаад	
гэвэл	бидэнд	байгуулчихсан	том	дэд	
бүтэц	гэж	бараг	алга.	Хүн	амынх	нь	
ихэнх	нь	маш	залуухан,	боловсролтой	
залуучууд	байна.	Тэд	зөв	ойлгоод	
хөдөлж	чадвал	блокчэйн	технологи,	
крипто	чиглэлээр	программ	бичиж,	
дэлхийд	гарах	алтан	боломж	одоо	л	
гарч	ирж	байна.	

хэрэгтэй.	Алдвал	алдагдал	хүлээж	ч	
болно.	Харин	олбол	цөм	олох	боломж	
бий.	Мөрийтэй	тоглоом	шиг	л	зүйл	
шүү	дээ.	

-Монголбанкнаас койныг төлбөр 
тооцооны хэрэгсэл болохгүй. Та 150 
төгрөгөөр аваад, 200-гаар зарж байж 
л ашиг олно. Тийм учраас эрсдэл 
өндөртэй гэж анхааруулаад байх 
юм? 

-Засгийн	газар,	Төв	банк	
цахим	мөнгийг	хянаж	чадахгүй	
учраас	төлбөр	тооцооны	хэрэгсэл	
болгохгүй	гэж	ярьж	байгаа	юм.	Уг	
нь	хяналтгүйгээр	явж	болох	байхгүй	
юу.	Abra	гэдэг	аппликейшн	байгаа.	
Түүгээр	дамжуулаад	ам.долларыг	
койн	болгож	хувиргаж	болно.	Койн	
явуулаад	мөнгө	болгодог	механизм	
бий	болчихсон.	Татаж	аваад	үзэж	
болно.

-Дэлхий дээр гарсан койнуудын 
97 хувь нь амжилтгүй болсон талаар 
албаны хүмүүс сэрэмжлүүлэг гаргаж 
байна. Энэ талаар та юу хэлэх вэ? 

-Хүн	болгон	компани	байгуулж	
болно	биз	дээ.	Түүнтэй	л	ялгаагүй.	
Хамгийн	гол	нь	койн	гаргаж	байгаа	
компани	нь	зөв	технологитой	байна	
уу,	үгүй	юу	гэдгийг	нь	сайн	судал.	
Манайд	ч	олон	койн	гарч	ирж	л	
байна.	Зарим	нь	явна,	зарим	нь	
явахгүй.	Тиймдээ	ч	би	өмнө	нь	хэлсэн.	
Алдаж	болно	оо	гэсэн	тооцоололтой	
л	мөнгөө	оруул.	Бүгдийг	нь	алдаж	ч	
магадгүй,	эсвэл	маш	их	ашиг	олж	ч	
болох.	Алинд	нь	ч	уйлаад	хэрэггүй.	

-Та өөрөө койнтой юу?
-Надад	койн	байгаа.	

Криптовалют, блокчэйн 
технологийг дэлгэрэнгүй 
тайлбарласан Цахим Алт номын 
талаар санхүүгийн салбарын 
томоохон төлөөлөл, Эдийн 
засагч, DeFacto Д.Жаргалсайханы 
сэтгэгдлийг хуваалцъя. Энэ 
дашрамад түүний нийтлэлийг 
Цахим Алт 2.0 номоос унших 
боломжтойг дуулгахад таатай 
байна

Эдийн засагч

-Мөнгө цахимжсанаар инфляцид 
нөлөөлөх ч гэх юм уу ямар нэг сөрөг 
үр дагавар гарах уу?

-Мөнгө	цахимжина	гэхээр	хоёр	
мөнгөний	тухай	ярих	болно.	Хэрвээ	
бид	Төв	банкны	цахим	мөнгөний	
тухай	ярьж	байгаа	бол	инфляцитай	
холбож	болох	юм.	Харин	бусад	
компаниудын	гаргаж	байгаа	цахим	
мөнгө,	койн	бол	өөр	ойлголт.	
Инфляци	мөнгөний	нийлүүлэлт	
нэмэгдээд,	барааны	нийлүүлэлт	
багасахаар	үүсдэг	зүйл.	Гэтэл	койн,	
цахим	мөнгөнд	Засгийн	газар	
хажуугаас	мөнгө	хэвлэж	оруулах	
боломжгүй	учраас	крипто	валют	
инфляцид	нөлөөлөхгүй.

Шинэ	койн	гаргалаа,	маш	олон	
тэрбум	төгрөг	босголоо	гэсэн	жишээ	
гарч	ирлээ.	Нэг	талаасаа	хүмүүс	
дэмжиж	байна.	Нөгөө	талаасаа	маш	
эрсдэлтэй	гэх	хүмүүс	ч	байгаа.	Койн	
худалдаж	авсан	мөнгөө	алдав	аа	гэж	
ч	сэрэмжлүүлж	эхэллээ.	Одоохондоо	
манайд	койн	хөгжих	болоогүй	байна	
гэж	хэлэх	ч	хэсэг	бий.	Хоёр	талд	
хуваагдчихлаа.	Иргэдийн	эргэлзээг	
тайлахын	тулд	та	нэгийг	хэлэх	байх?	

Хөрөнгийн	зах	зээлд	ханш	нь	
өөрчлөгддөг	хувьцаа,	бүх	төрлийн	
үнэт	цаасанд	үнэ	нь	нэмэгдэх,	
хасагдах	“араншин”	байдаг.	Тийм	
учраас	залуучууд	мөнгөө	алдаж	ч	
болно,	олж	ч	болно	гэж	тооцож,	
өөрийнхөө	хэмжээнд	л	хөрөнгө	
оруулалт	хийх	хэрэгтэй	гэж	хэлье.	
Түүнээс	биш	хамаг	хөрөнгөө	
цуглуулаад	нэг	“сагс”	руу	хийчихэж	
болохгүй.	Өөрөө	зохицуулах	л	
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2017 онд Монголд анх удаа Ард Санхүүгийн Нэгдлээс Крипто 
Үндэстэн чуулганыг зохион байгуулж, Ард Академиас олон нийтийн 
санхүү, криптовалютын мэдлэгийг тэлэх Цахим Алт номын анхны 
хувилбарыг эрхлэн гаргаж байв.

Шинэчлэн найруулсан хоёрдахь хувилбарт биткойн, криптовалют, 
блокчэйн, төвлөрсөн бус санхүүгийн (DeFi) талаарх үндсэн 
ойлголтууд, тэдгээрийн үүсэл, хөгжлийг энгийн үг хэллэг, 
сонирхолтой зургаар дамжуулан уншигч танд хүргэж байна.

Та www.ardshop.mn онлайн дэлгүүрээс захиалан, Монголын өнцөг 
булан бүрд хүргүүлээрэй.
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7700 3322www.ardassets.com
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Миний
амжилтын
Ард

Ардын	“хит”	бүтээгдэхүүний	нэг	
АрдКойнтой	холбоотойгоор	бидэнд	
санал	сэтгэгдлээ	ирүүлдэг	эрхэм	
харилцагчдадаа	баярлалаа.	Та	бүхэн	
info@ard.mn	хаягаар	өөрийнхөө	
түүхийг	нээлттэй	хуваалцаарай.	

Уйгагүй эрэл хайгуулын үр дүнд 
амжилт ирдэг 

Амжилт	гэдэг	бол	насан	туршдаа	
хийх	ажлаа	олох	эрэл	хайгуул	гэж	
би	хувьдаа	боддог.	Энэ	эрэл	хайгуул	
миний	хувьд	одоо	ч	үргэлжилсээр	
байна.	

Эрэл хайгуул

Би	залуудаа	бүжигчин	байлаа.	
Бүжигчид	эрт	тэтгэвэртээ	гарчихдаг	
онцлогтой	учраас	үргэлжлүүлээд	
бүжгийн	багшаа	хийгээд	явсан.	
Тэтгэвэртээ	гарчхаад	өөр	юу	хийх	
вэ	гэдэг	талаар	бодож,	эрэл	хайгуул	
хийж,	маш	их	судалсан.	Хувийн	
юм	хийе	гэсэн	ч	2	хүүхэд	маань	1	
нь	гадаадад	амьдардаг,	нөгөө	нь	
Монголд	байдаг	ч	ихэвчлэн	хөдөө	

ажилладаг	учраас	хүн	хүч	хомс	байв.	
Тиймээс	эрж	хайж,	судалсны	үндсэн	
дээр	бондод	хөрөнгө	оруулъя	гэж	
шийдсэн.

Миний Амжилтын Ард

2019	онд	бонд	худалдаж	аваад,	
өгөөжийг	нь	хуримтлуулж,	хүүдээ	
байрны	урьдчилгаа	30	хувийг	
бүрдүүлж	өгч	байлаа.	Энэ	утгаараа	
бонд	сонгож,	хөрөнгө	оруулсан	маань	
зөв	сонголт	байсан.	Энэ	бол	миний	
эрж	хайсан	зүйлсийн	нэг	хэсэг	бөгөөд	
амжилтын	багахан	хэсэг	нь	юм.

Боломж

Гавъяаныхаа	амралтад	гарсан	
хүмүүст	тэтгэврийнхээ	хэдэн	төгрөгт	
баригдаж,	хомсхон	амьдрах	тийм	
ч	таатай	биш.	Тиймээс	тэтгэврийн	
хажуугаар	өөр	орлоготой	байх	
боломж	бий	гэдгийг	үеийнхээ	
хүмүүст	хэлмээр	байдаг.	Дуртай	
зүйлээ	хийгээд,	түүгээрээ	мөнгө	олж	
санхүүгийн	эрх	чөлөөнд	хүрнэ	гэдэг	
нь	амжилт	шүү	дээ.	

29
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хангах	 зорилгоор	 блокчэйн	 технологийг	 ашиглан	
явуулжээ.	 Санал	 хураалтын	 системийг	 нь	
Швейцарын	“Agora”	компани	нэвтрүүлж,	хамтран	
ажилласан	 байна.	 Гэхдээ	 уг	 сонгууль	 нь	 зөвхөн	
саналын	 хуудсуудыг	 бодит	 цагийн	 горимд	 (real-
time)	тоолж	бүртгэх,	хүн	бүрт	сонгуулийн	нэгдсэн	
мэдээллийн	 санд	 хандаж,	 хянах	 боломжийг	 л	
олгосон.	 Өөрөөр	 хэлбэл,	 иргэд	 саналын	 хуудсаа	
бөглөсний	 дараа	 саналыг	 нь	 эрх	 бүхий	 этгээд	
блокчэйн	 сүлжээнд	 бүртгэж	 авсан	 гэсэн	 үг.	
Санал	 хураалтын	 үр	 дүнг	 бүртгэх	 төвлөрсөн	 бус	
мэдээллийн	 санд	 бичих	 эрхийг	 хөндлөнгийн	
ажиглагчид,	 Улаан	 загалмайн	 нийгэмлэг,	
Швейцарын	 Холбооны	 Технологийн	 хүрээлэн,	
Фрибургийн	 их	 сургууль	 зэрэг	 байгууллагын	
төлөөлөл	 авсан	 бол	 иргэдэд	 мэдээллийн	 санд	
зөвхөн	 унших	 эрхтэй	 хандалт	 олгожээ.	 Энэ	 нь	
блокчэйн	 технологийг	 хэсэгчлэн	 ашигласан	 гэсэн	
үг	юм.

БЛОКЧЭЙН 
технологийг санал 

хураалтад ашиглах нь

Захирлууд бичиж байна

Дэлхийн	 200	 гаруй	 улсаас	 167	 нь	 ямар	 нэг	
хэмжээгээр	 “ардчилалтай”	 (бүрэн,	 хосолсон	
г.м)	 байна	 гэсэн	 статистик	 байдаг.	 Сонгууль	 нь	
ардчилсан	шийдвэр	гаргах	үр	дүнтэй	арга	хэрэгсэл	
болохын	 хувьд	 нийгмийн	 чухал	 үйл	 явц	 болоод	
удаж	байна.	Гэвч	уламжлалт	санал	хураалтын	үйл	
явц	нь	шударга	ёс,	тэгш	байдал,	оролцогчдын	хүсэл	
зоригийг	илэрхийлдэг	эсэх	нь	эргэлзээ	дагуулсаар	
ирсэн.	 Тэгвэл	 технологийн	 хөгжлийг	 даган	 гарч	
ирсэн	 блокчэйнд	 суурилсан	 санал	 хураалтын	
систем	 нь	 төвлөрсөн	 бус	 шинж	 чанартай	 тул	
зөв	 зохион	 байгуулж	 чадвал	 сонгуулийн	 санал	
хураалтад	 итгэх	 иргэдийн	 итгэлийг	 нэмэгдүүлэх,	
зохион	 байгуулалтын	 зардлыг	 бууруулах,	
сонгогчдын	 ирцийг	 нэмэгдүүлэх,	 хөндлөнгийн	
хяналтыг	 сайжруулах	 зэргээр	 уламжлалт	 санал	
хураалтын	системийн	дутагдалтай	талуудыг	нөхөх	
бүрэн	 боломжтой	 юм.	 Эл	 технологийг	 ашиглан	
санал	хураалт	явуулах	боломж	Засгийн	газрууд,	улс	
төрийн	институциуд,	засаг	захиргааны	нэгжүүдээс	
эхлээд	 хоршоо,	 нээлттэй	 хувьцаат	 компани	 гэх	
мэт	 ардчилсан	 зарчмаар	 санал	 хураалт	 явуулж	
шийдвэр	гаргадаг	бүх	нэгжүүдэд	нээлттэй.

2018	оны	гуравдугаар	сарын	7-нд	Сьверра	Леон	
улс	блокчэйн	технологи	ашиглан	Ерөнхийлөгчийн	
сонгуулийн	 дүнг	 бүртгэж	 хянаснаар	 дэлхийд	
анхдагч	 болж	 нэрээ	 мөнхөлсөн.	 Тус	 улс	 найман	
сая	 хүн	 амтай	 бөгөөд	 уг	 сонгуулийг	 улс	 төрийн	
тогтворгүй	 байдлаас	 зайлсхийх,	 ил	 тод	 байдлыг	



Блокчэйнд 
суурилсан 
сонгуулийн 
систем нь 
өгөгдөлийг 
олон цэгт 
хадгалдаг 
онцлогтой

Г.ГАНТУЯА, Ард Санхүүгийн 
Нэгдлийн Технологи 
Эрхэлсэн Захирал
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Блокчэйнд 
суурилсан 
санал 
хураалтын 
системийг 
хэрэгжүүлсэн 
хэд хэдэн улс 
бий

1. Уламжлалт болон блокчэйнд суурилсан 
хоёр сонгуулийн системийн гол ялгаа

Уламжлалт	сонгуулийн	системийн	онцлог	нь	ганц	
газар	 буюу	 ихэвчлэн	 сонгуулийн	 хороонд	 эрх	
мэдлийг	 төвлөрүүлсэн	 байдаг.	 Харин	 блокчэйнд	
суурилсан	 сонгуулийн	 систем	 нь	 эрх	 мэдлийг	
хаана	 ч	 төвлөрүүлдэггүй	 бөгөөд	 өгөгдөл	 нь	 олон	
цэгт	 хадгалагддаг	 онцлогтой.	 Тиймээс	 өгөгдөл	
хадгалагдаж	буй	бүх	цэгүүдийг	хакердаж,	өгөгдлийг	
өөрчлөх	 нь	 туйлын	 ярвигтай	 буюу	 үндсэндээ	
боломжгүй	 юм.	 Түүнчлэн	 блокчэйн	 технологид	
суурилсан	сонгуулийн	санал	хураалт	нь	иргэдийн	
хувийн	мэдээлэл,	 санал	өгсөн	байдлыг	 гуравдагч	
этгээдтэй	 хуваалцдаггүй,	 сонгуулийн	 үр	 дүнд	
хөндлөнгөөс	 нөлөөлөх	 боломжгүй,	 сонгуулийн	
үйл	 явц,	 үр	 дүнг	 санал	 өгсөн	иргэн	 бүр	 нээлттэй	
хянах	боломжтой	зэрэг	давуу	талыг	олгодог.

Блокчэйн дээр суурилсан санал хураалтын 
системүүд

Хэдийгээр	 блокчэйн	 технологи	 бизнес	 салбарт	
сүүлийн	 7-8	 жилийн	 хугацаанд	 үүсэж	 хөгжсөн	
боловч	 сонгуулийн	 салбарт	 үсрэнгүй	 хөгжлийг	
авчраад	 буй	 нь	 “Tata	 Communications”-аас	
2018	 онд	 гаргасан	 судалгаанаас	 харагддаг.	 Тус	
судалгаанд	 250	 гаруй	 ажилтантай,	 эсвэл	 нэгээс	
олон	улсад	үйл	ажиллагаа	явуулдаг	байгууллагаас	
сонгогдсон	 шийдвэр	 гаргах	 түвшний	 1600	 албан	
тушаалтан	 хамрагдсан	 бөгөөд	 судалгаанд	
хамрагдсан	компаниудын	44	хувь	нь	судалгаандаа	
блокчэйн	технологи	ашиглаж	үзсэн	гэжээ.

Хүснэгт	 1-д	 одоогийн	 блокчэйнд	 суурилсан	
цахим	санал	хураалтын	системүүдийг	харьцуулан	
харуулав.	

Олон улсын туршлага

Өнөөгийн	 байдлаар	 блокчэйнд	 суурилсан	 санал	
хураалтын	 системийг	 судалж,	 хэрэгжүүлсэн	 хэд	
хэдэн	 улс	 байгаа	 ч	 нэг	 нь	 ч	 үндэсний	 сонгуульд	
бүрэн	 дүүрэн	 нэвтрүүлээгүй	 байна.	 Блокчэйнд	
суурилсан	 санал	 хураалтаар	 туршилтын	 төсөл	
хэрэгжүүлсэн,	 эсвэл	 туршилт	 хийсэн	 зарим	 улс	
орны	жишээг	дурдъя.

1.	Өмнөд	Солонгос:	БНСУ-ын	Засгийн	газар	2013	
онд	 цахим	 санал	 асуулга	 явуулахыг	 зөвшөөрсөн	

хууль	 эрх	 зүйн	 орчин	 бүрдүүлж,	 “E-Плебисцит”	
буюу	“Цахим	бүх	нийтийн	санал	хураалт”	 хуулиа	
баталсан.	 Энэхүү	 хууль	 нь	 сонгуулийн	 цахим	
систем,	 цахим	 санал	 хураалтын	 үйл	 ажиллагаа	
явуулах	 журмын	 тухай	 эрхзүйн	 баримт	 юм.	 Тус	
хуулийн	дагуу	онлайн	платформ	нь	саналын	бүрэн	
бүтэн	 байдлыг	 хангахын	 тулд	 аюулгүй	 байдал,	
нууцлалын	 тодорхой	 шаардлагыг	 хангасан	 байх	
ёстой.	

Үүнтэй	 зэрэгцэн	 тус	 улс	 2013	 онд	 онлайн	
санал	 хураалтын	 хөтөлбөрийг	 нэвтрүүлсэн	 ч	
энэ	 системийг	 зөвхөн	 улс	 төрийн	 нам,	 төрийн	
байгууллага,	сургуулиудын	удирдлагын	сонгуульд	
ашигладаг	 байсан.	 Өмнөд	 Солонгост	 цахимаар	
санал	 асуулга	 явуулах	 нь	 харьцангуй	 шинэ	
зүйл	 бөгөөд	 Засгийн	 газраас	 санал	 хураалтын	
үйл	 явцын	 нэгдмэл	 байдлыг	 хангах	 үүднээс	
блокчэйн	 технологийг	 ашиглах,	 сонгогчдоос	
давхар	баталгаажуулалт	шаардах	зэрэг	олон	арга	
хэмжээг	авч	хэрэгжүүлсэн.	2022	оны	байдлаар	тус	
улсын	 Засгийн	 газар	 блокчэйн	 санал	 хураалтын	
системийг	 сайжруулахаар	 1.5	 тэрбум	 (1.1	 сая	
ам.доллар)	 вон	 зарцуулсан	 бөгөөд	 2023	 онд	 энэ	
дүнг	нэмэгдүүлнэ	гэжээ.

2.	 ОХУ:	 Москвагийн	 эрх	 баригчид	 блокчэйнд	
суурилсан	 цахим	 санал	 хураалтын	 системийн	
туршилтын	 төслийг	 2019	 онд	 хэрэгжүүлсэн.	 Тус	
төслийг	Москва	хотын	сонгуулийн	хороо,	Москва	
хотын	 Мэдээллийн	 технологийн	 газар	 (DIT)	
хамтран	хэрэгжүүлжээ.	Харин	ОХУ-ын	Дум	цахим	
санал	 хураалтын	 дүнг	 Distributed	 Ledger	 Technol-
ogy	 (DLT)	 ашиглан	 хадгалсан	 байна.	 Энэ	 туршилт	
нь	 сонгуулийн	 ил	 тод	 байдлыг	 нэмэгдүүлэх,	
сонгуулийн	үйл	явцад	зуучлагчдыг	устгахад	чухал	
хувь	нэмэр	болсон	гэж	албаныхан	үзжээ.

3.	Эстони:	Эстони	улс	анх	2005	онд	цахим	санал	
хураалтын	 эрх	 зүйн	 орчныг	 бүрдүүлж	 “Эстонийн	
цахим	санал	хураалтын	тухай	хууль”-ийг	баталсан	
бөгөөд	 тус	 хууль	нь	 түүнээс	 хойш	хэд	 хэдэн	удаа	
шинэчлэгдсэн.	 Энэхүү	 хуулийн	 дагуу	 сонгууль	
өгөх	 эрх	 бүхий	 иргэд	 дэлхийн	 хаанаас	 ч	 хандах	
боломжтой	 цахим	 платформыг	 ашиглан	 цахим	
хэлбэрээр	саналаа	өгөх	боломжтой.	Цахим	санал	
хураалтад	 оролцохын	 тулд	 сонгогчид	 Эстони	
улсын	иргэний	үнэмлэхтэй	байх	ёстой	бөгөөд	энэ	
нь	тоон	гарын	үсгийг	агуулсан	байдаг.	

Тус	 улс	 2014	 оноос	 хойш	 санал	 хураалтад	
зориулж	 блокчэйн	 технологийг	 туршиж	 байгаа	
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бөгөөд	 өдгөө	 орон	 нутгийн	 сонгууль	 болон	
зарим	 компанийн	 хувьцаа	 эзэмшигчдийн	 санал	
хураалтад	ашиглаж	байна.

4. Швейцар: Швейцарын	 Зуг	 (Zug)	 хот	 нь	
крипто	хот	болохоор	ажиллаж	байгаа	бөгөөд	ийм	
уриа	 гаргасан	 Сан-Франциско,	 Лондон,	 Токио,	
Сингапур,	 Нью-Йорк,	 Амстердам	 зэрэг	 хотоос	
ялгагдах	 онцлог	 нь	 санхүү	 болон	 технологийн	
гарааны	 бизнесээ	 эхэлж	 буй	 компаниудад	
хууль	 эрх	 зүйн	 орчин	 нь	 маш	 тааламжтай	 юм.	
Зуг	 хотын	 удирдлага	 Крипто	 хөндий	 байгуулж,	
иргэдээ	 блокчэйнд	бүртгэж	 эхэлсэн	 ба	 2017	 оны	
арваннэгдүгээр	сараас	иргэддээ	зориулж	цахим	ID	
авах	веб	үйлчилгээг	нээсэн	нь	этереум	блокчэйнд	
суурилжээ.	Ингэснээр	хэрэглэгч	хаанаас	ч	өөрийн	
мэдээллийг	оруулан	цахим	ID-гаа	авах	боломжтой	
бөгөөд	хотын	зүгээс	уг	мэдээллийг	зөвхөн	шалгаж	
баталгаажуулах	эрхтэй.	Иргэд	нь	энэхүү	цахим	ID-г	
ашиглаад	2018	онд	блокчэйн	дээр	суурилсан	санал	
хураалтын	платформ	дээр	сонгуульд	оролцжээ.

Сорилтууд

Дээр	 дурдсанчлан	 блокчэйнд	 суурилсан	 он	лайн	
санал	хураалтын	систем	нь	уламжлалт	сонгуулийн	
системээс	 ил	 тод,	 аюулгүй	 байдал,	 үр	 ашгийг	
нэмэгдүүлэх	 зэрэг	 хэд	 хэдэн	 давуу	 талтай	 хэдий	
ч	 уг	 системийг	 хэрэгжүүлэхтэй	 холбоотой	дараах	
сорилтууд	тулгарч	болно.

1. Аюулгүй байдал:	 Блокчэйн	 технологи	
нь	 аюулгүй	 байхаар	 бүтээгдсэн	 ч	 санал	 өгөх	
платформыг	 зохих	 ёсоор	 хамгаалаагүй	 тохиол-

долд	кибер	халдлагад	өртөх	эрсдэл	байна.
2. Хүртээмж:	 Блокчэйнд	 суурилсан	 санал	

хураалтад	 оролцоход	 шаардлагатай	 технологи,	
тухайлбал	 найдвартай	 интернэт	 холболт,	 эсвэл	
тохирох	 төхөөрөмжтэй	 байх	 шаардлагатай	 тул	
энэ	нь	 тэгш	бус	оролцоог	бий	болгож,	 хүн	 амын	
тодорхой	хэсгийн	сонгох	эрхийг	хасч	болзошгүй.

3. Өргөтгөх боломжийн хязгаарлалт: 
Блокчэйнд	 суурилсан	 системүүд	 нь	 өргөтгөх	
боломжийн	 хувьд	 хязгаарлагдмал	 байж	 болох	
бөгөөд	энэ	нь	олон	тооны	сонгогчийг	зэрэг	хүлээн	
авах	үед	системд	ачаалал	үүсэх	болон	санал	хураах	
явцад	техникийн	саатал	гарч	болзошгүй	юм.

4. Зохицуулалтын сорилтууд:	 Блокчэйнд	
суурилсан	санал	хураалтын	системийг	ашиглах	нь	
хууль	эрх	зүйн	болон	зохицуулалтын	сорилтуудыг	
үүсгэж	 болзошгүй	 юм.	 Жишээлбэл,	 блокчэйнд	
суурилсан	санал	хураалт	нь	хууль	ёсны	эсэх,	эсвэл	
санал	хураалтын	үйл	явцын	ил	тод,	хариуцлагатай	
байдлыг	 хэрхэн	 хангах	 талаар	 асуулт	 гарч	 ирж	
магадгүй	юм.

5. Баталгаажуулалттай холбоотой сорилтууд: 
Санал	 тооллогын	 үнэн	 зөвийг	 баталгаажуулах	нь	
бэрхшээлтэй	 хэвээр	 байна.	 Хэдийгээр	 саналыг	
тоон	 гарын	 үсэг	 ашиглан	 өгдөг	 ч	 санал	 бүрийг	
хүчинтэй,	 сонгуулийн	 эрх	 бүхий	 хүн	 өөрөө	 өгсөн	
эсэхийг	шалгахад	хэцүү	байж	болно.

Дүгнэлт

Блокчэйн	 технологид	 суурилсан	 санал	 хураах	
үйл	 явц	 уламжлалт	 санал	 хураалтыг	 бодвол	 ил	
тод,	 будлиангүй,	шударга	 явагддаг	давуу	 талтай.	
Ингэснээр	 санал	 хураалтад	 итгэх	 сонгогчдын	
итгэлийг	 нэмэгдүүлэх,	 зохион	 байгуулалтын	
зардлыг	 бууруулах,	 сонгогчдын	 ирцийг	 нэмэг-
дүүлэх,	хөндлөнгийн	хяналтыг	сайжруулах	гэх	мэт	
давуу	тал	ихтэй	тул	улс	орнууд	янз	бүрийн	түвшний	
сонгуульд	ашиглаж	эхлээд	байна.	

Технологид	 түшиглэсэн	 давуу	 талын	 сацуу	
технологиос	 шалтгаалсан	 эрсдэлүүд	 мөн	 байгаа	
тул	 эрсдэлийг	 хаах	 алхмуудыг	 хийж,	 блокчэйн	
технологийн	 санал	 хураалтыг	 хөгжүүлэх	 нь	 зүйтэй	
юм.	 Улс	 төрийн	 бүх	 нийтийн	 сонгууль	 явуулахаас	
өмнө	 жижиг	 засаг	 захиргааны	 нэгж,	 хоршоо,	
нээлттэй	хувьцаат	компани	гэх	мэт	нэгжүүдэд	туршин	
аажмаар	нэвтрүүлэх	боломжтой	гэж	үзэж		байна.	

Технологид 
түшиглэсэн 
давуу 
талын сацуу 
технологиос 
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байдаг
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Bitcoin C++/Python a a a a a

Voatz Hyperledger 
Fabric

Go/JavaScript a a a a a

Polyas Private/Local 
Blockchains

NP a a a a a

Luxyas Hyperledger 
Fabric

Go/JavaScript a a a a a

Polys Ethereum Solidity a a a a a

Agora Bitcoin Python a a a a a
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